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وزارت صمت:

متقاضیان طرح 
خودروهای فرسوده در 
صف عادی قرار نمی گیرند

پیشنهاد واریز 
۱۰۰ درصد درآمد نفت 

به صندوق توسعه ملی

پرداخت ۸۰ میلیارد تومان 
مطالبات سهامداران 

در یک هفته 

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

رونق بازار مسکن 
با کمک بخش خصوصی

تامین مالــی در پروژه های 
مســکن دولتــی اهمیت 
زیــادی دارد. متقاضیانی 
که برای طرح های مسکن 
دولتی ثبت نام می کنند اغلب از قشر کم درآمد 
هســتند و نمی توان بر آورده آنها حساب باز کرد. 
 بنابراین لازم است از پیش چگونگی تامین مالی این 

طرح ها مورد بررسی...

  حسن محتشم، کارشناس 
مسکن

متن کامل  د ر صفحه 3
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وزارت ارتباطات تاکید کرد:

اینترنت برای هیچ 
آزمونی قطع نخواهد شد

صندوق چند کالایی برای تامین مصالح پروژه های مسکن ایجاد می شود 

تجهیز منابع مسکن ملی از بازار سرمایه
صفحه3
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صدور ۶۰۰ میلیون کد رهگیری برای قطعات  یدکی
نحوه   تشخیص   لوازم   یدکی   اصل   از   تقلبی   مشخص   شد

روابط عمومی وزارت ارتباطات هرگونه تصمیم 
پیرامــون قطع اینترنــت در زمــان برگزاری 

امتحانات مدارس را تکذیب کرد. 
مرکز روابــط عمومی و اطلاع رســانی وزارت 
ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات بــا تکذیب 
قطع اینترنــت در زمان برگــزاری امتحانات 
مدارس، اعــلام کرد: ایــن وزارتخانــه برای 
هیچ آزمونــی چه به صورت مقطعــی و چه به 
صــورت جغرافیایی اقــدام به قطــع اینترنت 
نمی کند، بنابراین هرگونــه اظهارنظر در این 
 ارتباط از ســوی افراد غیرمسوول قویا تکذیب 

می شود.
متاســفانه هــر از چنــد گاهــی برخــی از 
مقامــات غیرمســئول اظهاراتــی را مطــرح 
می کننــد کــه خــارج از چارچــوب وظایف 
و اختیارات آن هاســت.  نشــر چنین اظهارات 
غیرمســئولانه و خارج از چارچوب اختیارات 
و مأموریت هــای ســازمان های مختلف باعث 
 ضربه به امنیت روحی و روانی مردم و کاربران 

محسوب می شود.
ســرویس اینترنت از ضروریات زندگی روزمره 
مردم است و وزارت ارتباطات مأموریت برقراری 
ارتباط پایدار و باکیفیت را برعهده دارد و همواره 
می کوشــد که از حقوق مردم در دسترسی به 
ارتباطات سریع، امن و ارزان حمایت و حفاظت 

کند. 
بنابه این گزارش، تکذیب قطع اینترنت در زمان 
برگزاری امتحانات مدارس درحالی از سوی وزارت 
ارتباطات اعلام شــد که یکی از مسوولان وزارت 
آموزش و پرورش از رایزنی بــا وزارت ارتباطات 
 برای قطع اینترنت در زمــان برگزاری امتحانات 

مدارس خبر داده بود.

اجتماعی

افزایش ۳۰ درصدی شکایت از پزشکان در ۱۴۰۱
معاون انتظامی سازمان نظام پزشکی ضمن تشریح 
وضعیت ثبت پرونده های شکایات پزشکی در سال 
گذشته، اعلام کرد که بیش از ۲۰ درصد از شکایت ها 

در حوزه اقدامات زیبایی و ترمیمی بوده است.
خردمند درباره آمار ســازمان نظام پزشکی از پلمب 
مطب ها به دلیل تخلفات احتمالی پزشکان، گفت: 
در آمار اخیر افزایش معنــاداری در پلمب مطب ها و 
مراکز درمانی نداشــتیم. البته در زمان شیوع کرونا 
تعداد زیادی پلمب مطب یا مرکــز درمانی به دلیل 
عدم رعایت پروتکل های بهداشتی صورت گرفت؛ اما با 
کاهش شیوع کرونا می توان گفت که در آمارهای اخیر 

افزایش معناداری در پلمب مراکز درمانی نداشته ایم.
وی در ادامه صحبت هایش درباره پرونده های شکایت 
از پزشکان در سال گذشته نیز گفت: البته آمارهای 
چند ماه پایانی سال گذشته هنوز به دست ما نرسیده 
است، اما در مجموع در ثبت شکایت از جامعه پزشکی 
حدود ۳۰ درصد در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ 
افزایش داشته ایم. لازم به ذکر است که در دوران کرونا 
به دلیل کاهش مراجعات مردم برای اعمال الکتیو و 
همچنین کاهش مراجعه به مراجع قضایی، کاهش 

معناداری در ثبت شکایات پزشکی داشتیم.
خردمند همچنین ضمن تاکید بر جدیت ســازمان 
نظام پزشــکی در رســیدگی و برخورد با تخلفات 
احتمالی جامعه پزشکی، افزود: ۴۶ درصد از پرونده ها 
در دادســراهای انتظامی ثبت شــده و بــرای آنها 

کیفرخواست صادر شده اســت. در مجموع در سال 
گذشــته بیش از ۱۰ هزار پرونده در کل هیات های 

انتظامی کشور ثبت شده است.
معاون انتظامی ســازمان نظام پزشکی تاکید کرد: 
میزان محکومیت در هیات های بدوی و تجدید نظر 
حدود ۵۰ درصد بوده است که این آمار حاکی از جدیت 
سازمان نظام پزشکی در رســیدگی به پرونده های 

شکایات پزشکی است.
وی همچنین گفت: از این آمار، در ســال گذشــته 
مجموعا ۳۱ مــورد محرومیت کشــوری از طبابت 
داشتیم که تنها یک مورد آن مادام العمر بوده و مابقی 
از شش ماه به بالا بوده است. معاون انتظامی سازمان 
نظام پزشــکی همچنین گفت: بیــش از ۲۰ درصد 
شکایت ها مربوط به اقدامات زیبایی و ترمیمی بوده 
است. همچنین معمولا کیفرخواست هایی که صادر 

می شود در تهران بیشتر از سایر استان هاست.
وی در پاســخ به ســوالی در رابطه با عدم پذیرش 
یک بیمار محجبه از ســوی یک پزشــک که اخیرا 
وزارت بهداشت پرونده آن را به مرجع مربوطه جهت 
رسیدگی، ارجاع داده است، گفت: این موضوع به هیات 
انتظامی استان مربوطه گزارش نشده بلکه به مراجع 
قضایی مراجعه شده اســت. در مجموع معتقدیم و 
تاکید داریم که کلیه اعضای جامعه پزشکی لازم است 
مقررات را رعایت کنند. برای ما هم پذیرفته نیست که 
یک بیمار به هر دلیلی از سوی پزشک و مرکز درمانی 

پذیرش نشود.

رهبر معظم انقلاب اسلامی از نمایشگاه بین المللی 
کتاب تهران بازدید کردند. به گزارش تسنیم، حضرت 
آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح 
روز یکشــنبه با حضور در مصلای امام خمینی)ره( 
از سی و چهارمین نمایشگاه بین المللی کتاب بازدید 
کردند. رهبر معظم انقلاب اســلامی در این بازدید 
ضمن گفتگو با ناشران و فعالان عرصه کتاب و قلم، در 

جریان تازه های نشر قرار گرفتند.
برگزاری این رویداد مهم فرهنگی و بین المللی از سال 
۱۳۶۶ در زمان ریاست جمهوری آیت الله خامنه ای 

آغاز شده است و پس از آن در اکثر سال های برگزاری، 
ایشان در نمایشگاه کتاب حضور یافته اند . بازدید رهبر 
انقلاب از سی و چهارمین نمایشگاه بین المللی کتاب، 
پس از سه سال و باتوجه به پایان یافتن محدودیت های 
کرونایی در پنجمین روز برگزاری این نمایشــگاه 

انجام شد.
امام خامنه ای در حاشیه این بازدید فرمودند: برای 
جذب کودکان و نوجوانان هرچقدر می توانید از لحاظ 
کمیت و کیفیت کار کنید. هنوز داستان های خارجی 

مربوط به کودک غلبه دارد که عیب بزرگی است.

فروش فیلم سینمایی »غریب« به نویسندگی و تهیه 
کنندگی حامد عنقا و کارگردانی محمدحسین لطیفی 
در بخش اکران جانبی، به یک میلیارد تومان رسید. 
به گزارش روابط عمومی پــروژه، بخش اکران های 
جانبی »غریب« توسط سامانه عماریار در شهرهای 
فاقد ســینما برگزار می شــود و مختص روستاهای 
دورافتاده، سینماهای سیار، مراکز فرهنگی، مساجد 

و دانشگاه ها است.
»غریب« علاوه بــر فروش ۱ میلیــاردی در بخش 
جانبی، از چهارشــنبه در پلتفرم فیلیمو به صورت 
آنلاین اکران شده و رکورد تماشا در ۲۴ ساعت نخست 
اکران فیلم های غیر کمدی را نیز شکسته است. این 
اثر سینمایی در اکران آنلاین فیلم های غیر کمدی، 

رکورد فروش و تماشای برخط را به خود اختصاص داد 
و توانست در ۲۴ ساعت نخست پخش، نزدیک به یک 

میلیارد و سیصد میلیون تومان فروش داشته باشد.
»غریب« برشی از زندگی شهید محمد بروجردی و 
رشادت های او در کردستان است که علاوه بر دریافت 
بیشترین تعداد جایزه در جشنواره فیلم فجر، به عنوان 
بهترین فیلم جشنواره »مقاومت« نیز شناخته شد. 
بازیگران این فیلم عبارتند از بابک حمیدیان، مهران 
احمدی، رحیم نوروزی، هژیر سام احمدی، پردیس 
پور عابدینی، محمد رســول صفری، سام کبودوند، 
حسام محمودی، مجید اسماعیلی و فرهاد قائمیان 
با حضور افتخاری: جعفر دهقان، سامیه لک، سمیرا 

کریمی و محمد بروجردی.

معاون امور حج و عمره سازمان حج و زیارت از آغاز صدور 
روادید الکترونیک حج تمتــع ۱۴۰۲ برای عوامل اجرایی 
و حجاج کشورمان از روز شــنبه ۲۳ اردیبهشت خبر داد. 
امسال ۸۷ هزار و ۵۵۰ نفر از کشورمان به حج تمتع مشرف 
می شوند که همه زائران از طریق ۲۱ ایستگاه پروازی از از 
سوم خرداد طی یک ماه عازم عربســتان خواهند شد. در 
سال های اخیر ســعودی ها ویزای زائران حج تمتع را پس 
از دریافت هزینه این سفر معنوی، به صورت الکترونیکی 
صادر می کنند. غلامرضا رضایی، معاون امور حج و عمره 
سازمان حج و زیارت با اشاره به اینکه صدور نخستین روادید 
الکترونیکی حج تمتع ۱۴۰۲ از امروز برای عوامل اجرایی 
و حجاج کشورمان آغاز شد، گفت: عملیات صدور روادید 
برابر ضوابط و مقررات حج کشور میزبان، بعد از تعیین نوع و 
کیفیت تمامی خدمات مورد نیاز حجاج در سرزمین وحی، 
از وسایا نقلیه و شرکت های طرف قرارداد و هتل های مورد 
استفاده حجاج در شهرهای مکه مکرمه و مدینه النبی )ص( 
تا خدمات مشاعر مقدســه و همچنین شرکت های طرف 
قرارداد سازمان حج و زیارت در بخش های تغذیه و تدارکات، 
پس از ثبت در سامانه تعیین شده تحت پوشش وزارت حج و 

عمره، به صورت الکترونیکی انجام می گیرد.
معاون امور حج و عمره ســازمان حج و زیــارت افزود: با 
پیگیری های صورت گرفته و همــکاری خوب وزارت حج 

و عمره و امور خارجه عربستان سعودی و همچنین روند 
طی شده در ثبت اطلاعات عنوان شده، نخستین روادید 
عوامل اجرایی حج تمتع امسال، امروز ۲۳ اردیبهشت ماه 
صادر و چاپ شــد. وی با اشــاره به اینکه زیرساخت های 
دریافت این ویزا از چندی قبل در سازمان حج و زیارت فراهم 
شده و با تلاش کارشناسان این سازمان، روادید الکترونیکی 
عوامل اجرایی و حجاج در حال صدور است، تصریح کرد: 
نخستین روادیدهای صادر شده مربوط به عوامل ستادی 
و آشپزخانه های مرکزی اســت و اطلاعات مورد نیاز برای 
صدور روادید الکترونیکی از سوی همکاران سازمان حج و 
زیارت در کشور، ثبت می شود. رضایی با بیان اینکه روادید 
۸۷ هزار و ۵۵۰ زائر کشورمان در اسرع وقت و ظرف چند روز 
آینده صادر می شود، به سفر اخیر خود به کشور عربستان و 
پیگیری اقدامات اجرایی اشاره کرد و گفت: این سفر براساس 
دستور رئیس ســازمان حج و زیارت و به منظور پیگیری 
آخرین امور اجرایی مربوط به قراردادها انجام شد که در این 
سفر ضمن بازدید و آگاهی از آخرین اقدامات کمیته های 
اجرایی، ملاقات با دست اندرکار امور حج عربستان و بازدید 
میدانی از هتل های مورد اســتفاده حجاج، آماده ســازی 
خیام مشاعر مقدسه و فعالیت کارگروه های مشترک دفتر 
نمایندگی ســازمان حج و زیارت و شرکت های خدمات 

دهنده، از پیشرفت کارهای اجرایی اطلاع پیدا کردیم.

معاون اول رئیس جمهور در پی شناســایی پیکر دو 
شــهید دوران دفاع مقدس دزفول با صدور پیامی یاد 
و نام آنها را گرامی داشت. محمد مخبر در این پیام که 
روز یکشنبه منتشر شــد، آورده است: بازگشت پیکر 
پاک شهیدان سید منصور قاطمه باف و شهید احمد 
کایدخورده از شهدای دوران دفاع مقدس پس از ۴۲ 
ســال بار دیگر فضای ایران اسلامی و خصوصا استان 
خوزستان را عطرآگین ساخت و خاطره رشادت های 
دلیرمردان جبهه های نبرد حق علیه باطل را در اذهان 
همه ما زنده کرد. وی با اشاره به تاریخ غرور آفرین دفاع 

مقدس نوشت: آن دو شهید گرامی که در عنفوان جوانی 
و در عملیات والفجر مقدماتی جــان خویش را در راه 
دفاع از مرزهای میهن اسلامی فدا کردند، اکنون یادآور 
دورانی مقدس در تاریخ ما هستند که مملو از ایثار و 
فداکاری و سرشار از صحنه هایی ماندگار و غرورآفرین 
است. معاون اول رئیس جمهور ضمن گرامیداشت یاد و 
نام این دو شهید خطه دزفول قهرمان و سمبل مقاومت، 
به خانواده معظم دو شهید بزرگوار تبریک و تسلیت 
گفت و افزود: امیدوارم خداوند متعال آنها را با سید و 
سالار شهیدان اباعبدالله الحسین )ع( محشور بگرداند.

رئیس مجلس گفــت: نیازمند یــک تحول در 
نظام حکمرانــی خود در عرصه هــای مختلف 
اقتصادی، سیاســی و دفاعی و امنیتی هستیم. 
محمد باقر قالیباف رییس مجلس شورای اسلامی 
در همایش بین المللی صندوق توسعه ملی، اظهار 
داشــت: ما به عنوان یک دولت بایــد مبتنی بر 
اندیشه های سیاسی حضرت امام )ره(، فرمایشات 
رهبر انقلاب و تبیین شرایط موجود هر سیاستی 
را که می خواهیــم بگذاریم، موظفیم شــرایط 
محیطی خودمان را در حــوزه داخلی و خارجی 
خود را به خوبی و با نگاه راهبردی بشناســیم و 
تحلیل کنیم و دقیق بدانیم که در چه شرایطی 
هستیم و این بسیار کلیدی و مهم برای تنظیم 

برنامه پنج ساله است.
وی افزود: امروز همه اندیشمندان و متخصصان 
اتفاق نظر دارنــد و قدرت هــای جهانی و همه 
کشورهای جهان و دولت های ملی در کره خاکی 
معتقدند که در آستانه تغییر نظم جهانی هستند. 
ما باید بدانیــم در این تغییر نظــم جهانی چه 
جایگاهی داریم و در کجا باید قرار گیریم و بدون 
شک باید نسبت به گذشته در یک نقطه برتر چه 

در حوزه منطقه و بین الملل قرار بگیریم.
رئیس مجلس گفت: ما باید بدانیم در کجا قرار 
داریم و باید نقشــه راه خــود را بدانیم و بدانیم 
نیازمند یک تحول در نظــام حکمرانی خود در 
عرصه های مختلف اقتصادی، سیاسی و دفاعی و 
امنیتی هستیم و نیازمند یک حکمرانی نو مبتنی 

بر گام دوم انقلاب هستیم.
قالیباف با بیــان اینکه تعارض منافــع یکی از 
چالش های جدی است. یکی از مسائل مهم در 
دستورکار ما طرح مدیریت تعارض منافع است 
که در مجلس یازدهم حتماً پیگیری می کنیم. 
ما نیازمنــد جهاد تصمیم داریــم، تصریح کرد: 
باید نقاط قوت خــود را تقویت کنیــم و نقاط 
ضعف را برطرف کنیم. حرکت ما باید مبتنی بر 
مکتب حضرت امام باشد که مبتنی بر عقلانیت، 
معنویت و عدالت اســت. ما یک دیوان سالاری 

مســتحکم و ســرکش داریم و یک قوه دیوان 
سالاری بر سه قوه دیر حکمرانی می کند.

وی تصریح کرد: امروز که در آستانه آمدن برنامه 
هفتم به مجلس هستیم، نیازمند یک فهم مشترک 
از همین برنامه ایم. باید یــک درک واقعی از آن 
داشته باشیم. ما در برداشت و تعبیر از آن برنامه 
هم باید اشتراک داشته باشــیم. آنقدر فرصت و 

منابع نداریم که ده ها اولویت داشته باشیم.
قالیباف تاکید کرد: ما باید اولویت های مشترک 
و محدودی را مشخص کنیم. ما آن قدر زمان از 
دست داده ایم که فرصت نداریم این برنامه را طبق 
روش های دلبخواهی پیش ببریم. حتی در روش 
رسیدن به اهداف هم باید اتفاق نظر پیدا کنیم تا 

بتوانیم در برنامه هفتم موفق باشیم.
رئیس مجلس با بیان اینکه ارز حتماً یک متغیر 
مهم است و لازم است برای آن تصمیم بگیریم. 
امروز تورم محصول رشــد نقدینگی اســت و از 
ناترازی عملیاتی بودجه و ناترازی بانک ها به وجود 
می آید، تصریح کرد: این برای همه ما روشن است 
و نتیجه آن سلطه مالی بر سلطه پولی می شود. ما 
می توانیم در برنامه پنج ساله هفتم به یک ثبات 

اقتصادی با تصمیم عالمانه و شجاعانه برسیم.
وی ادامه داد: مردمی سازی یک رویکرد نیست و 
یک نگرش است و اقتصاد مردمی به معنای اقتصاد 
مقاومتی است. عدالت را هم مردم باید پیاده کنند. 
ما دفاع مقدس را با مردم اداره کردیم و موفق شدیم. 
ارتش و سپاه به تنهایی از پس کار برنمی آمدند و 
مردم پای کار آمدند و موفق شدیم. هوافضای امروز 
نتیجه حضور مردم در دفاع مقدس است که امروز 

جزو ۵، ۶ کشور اول دنیا در این حوزه هستیم.
قالیباف تاکید کرد: باید بین مردم و دولت تعامل 
باشد. ما در نیروی انتظامی و ۱۱۰ هوشمندسازی 
کردیــم. اقتصاد مردمی اقتصادی اســت که به 
صورت تعاملی با مردم تعامل داشــته باشیم. ما 
امروز مزاحم کارآفرینان هستیم و به جای حل 
مشکلات آنان و تسهیل کارشان، چوب لای چرخ 

آنان می گذاریم.

رئیس پلیس راهور فراجا از ارائه پیشنهاد رنگبندی 
گواهینامه های رانندگی به دولت خبر داد و گفت: بر 
اساس این پیشنهاد که در کمیسیون زیربنایی دولت 
در حال بررسی است گواهینامه  رانندگان قانونمند از 
سفید به نقره ای و  مدتی بعد به طلایی تبدیل می شود. 
سردار ســید کمال هادیانفر گفت: در ابتدا از مردم 
عزیز که تقریبا همگی کاربر ترافیک هســتند و ٩۵ 
درصدشان نیز قانونمند هستند تقدیر و تشکر می کنم. 
همکاران من در ایام مختلف و به طور شبانه روزی در 
تمامی شهرها و جاده های کشور در حال خدمت به 

مردم هستند.
وی با اشــاره به ضرورت توجه به سهم دستگاه ها در 
تصادفات گفت: برابر قانون ۳۲ دستگاه در امر تصادفات 
نقش دارند که باید به وظایف خود عمل کنند. رئیس 
پلیس راهور فراجا با بیان اینکه ۲۵ هزار کیلومتر از 
۲٩۷ هزار کیلومتر راه کشور از نوع اصلی است، گفت: 
در مرز ۵۲ میلیون گواهینامه در کشــور هستیم که 
بیش از ۸۰ درصد آن مربوط به خودرو است. ما امروز 
در مرز ۴۰ میلیون وسیله نقلیه هستیم و به عبارتی به 
ازای هر دو نفر در کشور یک نفر وسیله نقلیه دارد که 
این نسبت به توازن دنیا یک مقدار زیاد است. هادیانفر 
از افزایش ۳.۱ درصدی دارندگان گواهینامه در سال 

۱۴۰۱ خبــر داد و گفت: ۲۵ درصد نیــز ترددهای 
جاده ای افزایش داشت.

وی با اشــاره به برگزاری شورای عالی ترافیک گفت: 
تنها یک جلسه از این شورا با حضور رئیس جمهوری 
و مابقی با حضور معاون اول ایشان برگزار شد. واقعیت 
این است که دیگر صرفا برگزاری جلسه چاره ای را حل 
نخواهد کرد و باید تصمیمات درست گرفت و اعتبارات 
دستگاه هایی مانند اورژانس، هلال احمر و ... تامین 
شده و افزایش یابد. انتظار ما از دولت مردمی و انقلابی 

دکتر رئیسی این است که به این موارد توجه کنند.
هادیانفر از پیگیری برای توقــف تولید خودروهای 
ناایمن از ســوی پلیس خبر داد و گفت: اما متاسفانه 
هنوز و علیرغم تاکیدات مقام معظم رهبری و شخص 
ریاست جمهوری ما هنوز در بحث ایمنی خودروها 
دچار مشکل هستیم و اقدامی در راستای ایمنی انجام 
نشده است و ما تقریبا هر روز شاهد تصادفات شدید 
هستیم، متاسفانه در تصادفات هنوز درها قفل می شود، 
خودرو دچار حریق می شود. وی افزود: این آمار نگران 
کننده است و سال ها بود که چنین آماری نداشتیم، من 
عاجزانه از مردم اعم از راننده، مسافر و عابر پیاده تقاضا 
می کنم که مراقب خودشان باشند. قوانین راهنمایی و 

رانندگی را رعایت کنند.

مخبر: تاریخ دفاع مقدس سرشار از صحنه های ماندگار استارائه لیست مالکان ساختمان های ناایمن به دادستانی 

قالیباف: نیازمند یک تحول در نظام حکمرانی هستیم

افزایش نگران کننده آمار قربانیان تصادفات 

سياسیفرهنگی 

امام خامنه ای از نمایشگاه کتاب بازدید کردند

»غریب« در شهرهای فاقد سینما یک میلیارد تومان فروخت

عربستان، صدور روادید الکترونیک زائران ایرانی را آغاز کرد



اقتصاد2
ایران

صادرات تخم مرغ ممنوع شد
رئیس هیئت مدیره اتحادیه مرغداران میهن 
گفت: معاونت بازرگانی وزارت جهاد طی نامه ای 
صادرات تخم مرغ را ممنوع اعلام کرد که این امر 

منجر به افت شدید قیمت شده است.
حمیدرضا کاشانی از کاهش قیمت تخم مرغ 
خبر داد و گفت: قیمــت کنونی هرکیلو تخم 
مرغ درب مرغداری ۳۲ تا ۳۳ هزارتومان است 
که نســبت به نرخ مصوب ۳۰ درصد اختلاف 
دارد. به گفتــه او، معاونــت بازرگانی وزارت 
جهاد طی نامه ای صادرات تخم مرغ را ممنوع 
اعلام کرده که همین امر منجر به افت شدید 

قیمت شده است.
کاشانی ادامه داد: علی رغم آنکه تنظیم بازار 
و مدیریت بازار به اتحادیه واگذار شده است، 
اما اعلام ممنوعیت صادرات منجر به لغو این 
مصوبه شده اســت که در نهایت ضربه جدی 
به تولید وارد می کنــد. رئیس هیئت مدیره 
اتحادیه مرغــداران میهن گفــت: بنابر آمار 
ماهانه ۱۱۰ هزارتن تخم مرغ در کشور تولید 
می شود که ۱۵ هزارتن از این میزان مازاد بر 

نیاز بازار داخل است.
او گفت: بنابر آمار از ابتدای سال ۳۵ هزارتن 
تخم مرغ صادر شده اســت، درحالیکه هیچ 
تاثیری در بازار داخل نداشت. حال با استمرار 
ممنوعیت صادرات، حــذف گله ها تا یک ماه 

آینده سرعت می گیرد.

کوچ مستاجران و خریداران به 
اطراف تهران

بررسی ها نشان می دهد که مردم برای اجاره و 
خرید خانه به اطراف تهران کوچ کرده اند زیرا 
با بودجه های کم هم می شود در این مناطق 

صاحب خانه شد.
خرید و اجاره خانه در اطراف تهران هم معضل 
جدیدی برای کارمندان شده است اما براساس 
بودجه ای که دارند مردم ترجیح می دهند تا به 
اطراف تهران بروند. مقصد جدید مستأجران 
و خریداران ملک هشــتگرد است که با یک 
میلیارد تومــان می توان یــک خانه کوچک 
خریداری کرد و حتی بــا کمترین پول پیش 

می توان یک خانه اجاره کرد.
با توجه بــه اینکــه در حال حاضــر مترو تا 
هشتگرد اســت مردم در آن حوالی به دنبال 
خانه می روند. در هشــتگرد با ۸۰۰ میلیون 
تومان می توان یک خانه ۷۰ تا ۸۰ متری در 
یکی از فازهای این شــهرک خریداری کرد 
با توجه بــه اینکه قیمت خانه هــای ویلایی 

هشتگرد به ۳۰ میلیارد تومان هم می رسد.

۳۵ درصد حجم سدهای کشور 
خالی است

جدیدترین گزارش مرکز اطلاعات و داده های 
آب کشــور نشــان می دهد میزان پرشدگی 
سدهای کشــور از ابتدای ســال آبی جاری 
)ابتدای مهرماه ۱۴۰۱( تا ۲۳ اردیبهشت ماه 
به ۶۵ درصد رســیده و همچنان ۳۵ درصد 
مخازن آنها خالی اســت. افزایش دمای هوا 
فرایند ذوب شــدگی سطح پوشــش برفی را 
تشــدید کرده و از طرف دیگــر بارش های 
اخیر موجــب افزایــش درصد پرشــدگی 
 ســدها شــده، اما هنوز این میزان با کاهش 

همراه است.
جدیدترین گزارش مرکز اطلاعات و داده های 
آب کشور بیانگر آن است که حجم آب موجود 
در سدهای کشــور از ابتدای سال آبی جاری 
تا ۲۳ اردیبهشــت ماه امســال ۳۲ میلیارد و 
۱۱۰ میلیون مترمکعب شــده، در حالی که 
سال گذشته و در همین بازه زمانی حجم آب 
ورودی به سدهای کشور ۲۷ میلیارد و ۱۳۰ 
میلیون مترمکعب بوده که حاکی از رشد ۱۸ 

درصدی است.
حجم آب ورودی به سدهای کشور از ابتدای 
ســال آبی جاری تا ۲۳ اردیبهشت ۱۴۰۲ به 
عــدد ۳۱ میلیارد و ۳۰ میلیــون مترمکعب 
رسیده است.سال گذشــته و در همین بازه 
زمانی این میزان ۲۴ میلیارد و ۴۰۰ میلیون 
مترمکعب بوده که رشد حدود ۲۷ درصدی را 

نشان می دهد.
حجم آب خروجی از مخازن ســدهای کشور 
هــم در مدت یاد شــده از ســال آبی جاری 
۱۷ میلیــارد و ۹۸۰ میلیــون مترمکعــب 
شده اســت. این میزان پارســال در همین 
بــازه زمانــی ۱۶ میلیــارد و ۵۰۰ میلیون 
 مترمکعب بوده اســت که ۹ درصد بیشــتر 

شده است.

اخبار

رئیــس هیــات عامــل 
صنــدوق توســعه ملــی 
ضمن شفاف سازی منابع 
این صندوق اعلام کرد که 
صندوق توســعه ملی در 
وصول مطالبات با دولت ســیزدهم به نتایج خوب 

رسیده است.
مهدی غضنفری در سومین همایش حکمرانی نوین 
صندوق توســعه ملی، که با حضور رئیس مجلس 
برگزار شــد، درمورد میزان دارایی صندوق توسعه 
ملی توضیــح داد: هفته قبــل در همایش اقتصاد 
هوشمند و توسعه مالی گزارشی ارائه کردم مبنی 
بر اینکه برداشت صندوق توسعه ملی یک صندوق 
۱۵۰ میلیارد دلاری اســت، دولت هــا از صندوق 
توســعه ملی ۱۰۰ میلیارد دلار برداشت کرده اند و 

میزان مطالبات صندوق نیز ۴۰ میلیارد دلار است.
وی ادامه داد: از این آمار اینطور برداشــت شد که 
مانده صندوق ۱۰ میلیارد دلار اســت درحالی که 
همه دولت ها کاملا واقف هســتند که تسهیلاتی 
که با نرخ ســود پایین به آن ها پرداخت شده است 
جزو دارایی صندوق است و بلاعوض نیست؛ حتی 
برخی منابع برگشته است و صندوق توانسته از این 
منابع برای ارائه وام اســتفاده کند. درواقع گزارش 
من درمورد موجودی بود اما به دارایی تبدیل شد. 
درحالی که مبلغی که تحت عنوان تسهیلات دادیم 

به صندوق برمی گردد.
رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی با تاکید بر 
اینکه این صندوق پای صد میلیارد دلار خود ایستاده 
است، گفت: صندوق توسعه ملی چاره ای جز افزایش 
دارایی ندارد، حتــی ۱۷۰ میلیارد دلار هم برازنده 
صندوق نیســت، برای این منظور نیــز طرح ها و 

برنامه های زیادی داریم.

لزوم شــفافیت در ارائه آمار و اطلاعات 
صندوق توسعه ملی

غضنفری با اشــاره به جایگاه صندوق های ثروت 
ملی در دنیا عنوان کرد: ۵۵ کشور صاحب صندوق 
ثروت ملی هستند و برخی کشورها نیز دارای چند 
صندوق هستند، ایران هم این قابلیت را دارد. اصول 
ســانتیاگو که ۲۴ اصل دارد می تواند محور خوبی 
برای حمکرانی باشد؛ این صندوق کمک می کند 
یک صندوق کاملا شــفاف و عاقلانه داشته باشیم. 
گاهی به من خرده گرفته می شــود که چرا آمار و 
اطلاعات صندوق را به عموم اعلام می کنم درحالی 
که به نظر من هرگونه حرکــت صندوق باید کاملا 
شفاف باشــد، زیرا همه جمعیت کشور ذینفع آن 
هســتند؛ بنابراین اقتضای اصول ما شفافیت است 
که از هرگونه رانت جلوگیری شود و تعرض منابع 

ایجاد نشود.

وام به دولت نباید با کمک به دولت اشتباه 
گرفته شود

وی با بیان اینکه نباید منابع صندوق توســعه ملی 
با ذخایر ارزی کشــور که نزد بانک مرکزی اســت 
اشتباه گرفته شــود، گفت: سیســتم حسابرسی 
باعث از دســت رفتــن منابع صندوق می شــود. 
ســرمایه گذاری ای که بازگشــت اقتصادی ندارد 
مورد قبول نیســت، به نظر من مفهــوم صندوق 
توســعه ملی باید در برنامه هفتم به صندوق ثروت 
 ملی تغییر داده شــود تا بتوانیــم اقدامات موثرتر 

انجام دهیم.
رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی با تاکید بر 
اینکه وام به دولت ها نباید با کمک به دولت ها اشتباه 
گرفته شود، اظهار کرد: ســرمایه گذاری صندوق 
توسعه ملی آغاز شده است اما برخی ما را سرزنش 
می کنند و می گویند به ســمت بنگاه داری رفتید 

درحالی که بنگاه داری برای ما سهم مهلک است، ما 
باید بنگاه سازی کنیم.

همه منابــع حاصل از فــروش نفت به 
صندوق داده شود

غضنفری با بیان اینکه صندوق توســعه ملی تنها 
صندوق ارزی کشور است، گفت: بنابراین نباید با این 
صندوق رفتار صندوق ریالی داشته باشیم. پیشنهاد 
صندوق توسعه ملی این است که همه منابع حاصل 
از نفت را به صندوق دهند تا این صندوق ســرمایه 
گذاری کند و از محل سود سرمایه گذاری به دولت 

پول بدهد.
وی ادامه داد: مــاده ۵۲ قانون احــکام بودجه ای 
صندوق را موظف کرده است که دوتا ۱۰ درصد از 
منابع خود را به ریال تبدیل کرده و آن را وام بدهد، 
از این وام سودی معادل سود بانکی نصیب صندوق 
می شود و سازمان حسابرسی صندوق را مکلف به 
پرداخت مالیات می کند. درحالی که تبدیل منابع 
ارزی به ریالی باعث کوچک شدن صندوق می شود. 
صندوق توسعه ملی نیاز به حسابرسی خاص خود 

دارد.
رئیس هیات عامل صندوق توســعه ملــی ادامه 
داد: حتــی اگر منابــع صندوق نصــف و یک دلار 
شــده نیم دلار شــده باشــد، با توجه به افزایش 
 نرخ ارز، سیســتم حسابرســب ســود تشخیص 

می دهد.
غضنفری در ادامه با بیان اینکه در حکمرانی نوین 
ورود همه عوایــد نفتی به صندوق اســت، گفت: 
صندوق آمادگی حضور در توسعه میادین مشترک 
نفتی را دارد.از این طریق می تواند درامدزایی کرده 
و طلب خود از دولت را برداشته و سهم دولت را هم 
بدهد. به گفته وی، صندوق توسعه ملی در وصول 
مطالبات با دولت ســیزدهم به نتایج خوب رسیده 

است.

موجودی صندوق توسعه ملی فقط ۱۰ میلیارد دلار نیست

آمادگی صندوق توسعه برای حضور در میادین نفتی

پرداخــت ۸۰ میلیــارد تومان 
مطالبات سهامداران در یک هفته

بیش از ۸۰ میلیارد تومان مطالبات ســنواتی 
از طریق ســامانه جامع اطلاعات مشــتریان 
)سجام( در هفته سوم اردیبهشت واریز شد. 
اطلاعات منتشر شــده در خصوص جزییات 
واریز مطالبات جاری و ســنواتی سهامداران 
در هفته سوم اردیبهشــت ماه امسال نشان 
می دهد که در این بازه زمانی، ۶ ناشــر سود 
سنواتی و ۸ ناشر سود جاری صاحبان سهام 

خود را پرداخت کرده اند.
بــر اســاس ایــن گــزارش، در ایــن دوره 
زمانی، ۶ شــرکت  »الکتریک  خودرو شــرق، 
پخش هجرت، پتروشیمی  جم، سرمایه گذاری 
 ســاختمانی  بین المللی  نام  آوران  مهندسی، 
فروشــگاه های  زنجیــره ای  افــق  کوروش و 
پلیمرآریاساسول«، ســود سنواتی ۲۵۲ هزار 
و ۳۹۷ ســهامدار را که شــامل ۸۰ میلیارد و 
۱۷۴ میلیون تومان می شــود را با استفاده از 
 ســامانه جامع اطلاعات مشــتریان )سجام( 

واریز کرده اند.
همچنین تا پایان هفته ســوم اردیبهشت ماه 
امسال، ۸ ناشر »قند ارومیه، تکادو، به  پرداخت  
ملت، سیمان لارسبزوار، سرمایه گذاری  توسعه  
وعمران  اســتان  کرمان، بیمه  اتکایی  سامان ، 
ســیمان  کرمان و مدیریت  انرژی  امید تابان  
هور«، سود جاری ۴۷۷ هزار و ۵۶۷ سهامدار 
که شامل ۱۳۱ میلیارد و ۷۲۵ میلیون تومان 
می شود را توسط ســمات و از طریق سامانه 

سجام واریز کرده اند.

وزارت صمت:
متقاضیان طرح خودروهای فرسوده 

در صف عادی قرار نمی گیرند
طبق اعلام وزارت صنعــت، معدن و تجارت، 
دارنــدگان خودروهــای فرســوده کــه در 
طرح جایگزینــی خودروهای فرســوده در 
مرحله دوم فــروش یکپارچه قــرار دارد، در 
صف انتظــار خودروهای طرح عــادی قرار 
نمی گیرند و با متقاضیان عادی قرعه کشــی 
نوبت دهــی نمی شــوند، بنابرایــن در زمان 
 کوتاه تــری می تواننــد محصــول خــود را 

دریافت کنند.
طبق اعلام وزارت صنعــت، معدن و تجارت، 
آن هایی که در طــرح جایگزینی خودروهای 
فرسوده شرکت خواهند کرد، در صف انتظار 
خودروهای طرح عــادی قرار نمی گیرند و در 
زمان کوتاه تری می تواننــد محصول خود را  
دریافت کنند. در مرحله دوم فروش یکپارچه 
خودروها، طرح جایگزینی خودروهای فرسوده 
هم به دو طرح ویــژه متقاضیان عادی و طرح 
جوانی جمعیت )ویژه مادران( اضافه شــده 

است.
در ایــن طرح کــه همــه شــرایط عمومی 
و اختصاصی همچــون داشــتن گواهینامه 
رانندگی معتبر، عدم خرید یا تحویل خودرو 
از خودروســازان داخلی در ۴۸ ماه گذشته، 
هر کدملی یک دســتگاه و... لحاظ می شود و 
طبق تاکید مدیر سامانه یکپارچه تخصیص 
خودروها، تعریف حســاب وکالتی و مسدود 
کــردن ۱۰۰ میلیون تومان در این حســاب 
هم پیش شرط اصلی اســت. متقاضیان طرح 
جایگزینی خودروهای فرسوده در یک گروه) 
جدا از متقاضیان عادی( قرار خواهند گرفت و 
قرعه کشی نوبت دهی میانشان انجام و اولویت 

بندی می شوند.
تنها تفاوت آن بــا دو طرح دیگــر )عادی و 
مادران( این است، طبیعتا شرط پلاک انتظامی 
فعال به نام متقاضی، محدودیت نیست؛ اما باید 
در نظر داشت که متقاضیانی می توانند در این 
طرح شرکت کنند که خودروی فرسوده آن ها 
مدل ۱۳۸۵ یا قبل از آن باشد و بایستی پلاک 
و سند خودرو فرســوده به نام خود متقاضی 

باشد.

اخبار
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دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران ضمن تاکید بر اینکه باید ابزارهای 
حمایت از تولید مهیا شود، گفت: ما صرفا به دنبال افزایش قیمت نیستیم؛ 
بلکه می خواهیم در یک فضای کارشناســی به تناسب هزینه های تولید، 
اشتغال حفظ شده و فعالیت ها توجیه اقتصادی داشته باشد، بنابراین نه به 
تولید کننده و نه به مصرف کننده هم ظلم نشود. عباس هاشمی با بیان اینکه 
موضوع قیمت گذاری کالاهای مشمول در حوزه لوازم خانگی از سوی سازمان 
حمایت برای این صنعت با چالش هایی همراه بوده، گفت: با وجود افزایش 
قیمت مواد اولیه، دستمزد و سایر هزینه های تولید، آخرین مجوز افزایش 
محصولات قیمت خرداد سال گذشته بوده، اما این رقم این روزها پاسخگوی 

شرایط فعلی تولید نیست.
این در حالی است که به گفته وی، همچنان قیمت گذاری مواد اولیه تولید 
داخل مثل فولاد، مس، آلومینیوم، پتروشیمی و غیره در بازار بورس بر مبنای 

قیمت های جهانی و نرخ ارز روز، به اضافه حاشیه رقابت ناشی از کمبود عرضه 
در معاملات بورس، انجام می شود. بنابراین مواد اولیه داخلی به قیمت  بالاتر 
از قیمت های جهانی یا برابر با این قیمت ها به دست تولیدکننده می رسد. دبیر 
کل انجمن صنایع لوازم خانگی با بیان اینکه به دلیل کمبود عرضه در برخی 
از مواد اولیه، بخشی از آن ها نیز از بازار آزاد تامین می شود که این موضوع 
هم بر قیمت تمام شده اثر دارد، تصریح کرد: بنابراین افزایش قیمتی که در 
سه ماهه اول سال قبل اعمال شد، پاسخگوی رشد هزینه ها نیست. خیلی 
از واحدهای تولیدی از بیش از پنج ماه پیش درخواست افزایش قیمت خود 

را به سازمان حمایت ارائه کردند، اما هنوز به این درخواست ها پاسخ داده 
نشده است. هاشمی با بیان اینکه طبق اطلاعات مرکز آمار، سال گذشته نرخ 
تورم ۴۷.۷ درصد بوده که این رقم برای تولید بیشتر است، اظهار کرد: تولید 
راه کنترل تورم است و باید ابزارهای حمایت از تولید مهیا شود. در غیر این 
صورت سهم ارزش افزوده صنعت لوازم خانگی کشور نسبت به ارزش افزوده 
کل صنعت هر روز کوچک تر خواهد شد. ما صرفا به دنبال افزایش قیمت 
نیستیم؛ بلکه می خواهیم در یک فضای کارشناسی به تناسب هزینه های 
تولید، تولیدکننده اشتغال خود را حفظ کند و فعالیت توجیه اقتصادی داشته 

باشد و نه به تولید کننده ظلم شود به مصرف کننده هم ظلم نشود. با قیمت 
گذاری دستوری این مهم محقق نمی شود و سهم صنعت کوچک تر خواهد 
شد. وی با اشاره به اخباری که درباره افزایش قیمت برخی محصولات منتشر 
شده نیز گفت: به برخی محصولات آپشن های جدید اضافه شده یا مدل های 
جدید دارند که سابقه تولید نداشتند؛ بنابراین قیمت  تمام شده آن ها بر اساس 
مدارک و مستنداتی که به سازمان حمایت ارائه می شود، تعیین و فروخته 
می شود. اما به درخواست افزایش قیمت کالاهایی که سابقه تولید داشته، از 
پنج ماه گذشته پاسخی داده نشده است. در صورت ادامه این شرایط ممکن 
است برخی تولیدکنندگان مجبور به تعدیل نیرو یا کاهش تولید و عرضه 
شوند که به بازار مصرف اســیب می زند و منجر به افزایش قاچاق خواهد 
شد. تقاضای ما این است سازمان های متولی و دست اندرکاران به صورت 

کارشناسی شده این موضوع را مورد بررسی قرار دهند.

دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی عنوان کرد:

تعدیل نیرو و کاهش تولید در صنعت لوازم خانگی 
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در حال حاضر قیمت هایی که از اجاره مسکن در 
برخی ســایت ها اعلام می شود در مقایسه با کف 
بازار بسیار گران تر است که این موضوع تعادل بازار 

اجاره را بر هم می زند.
این روزها باز هم بازار اعلام قیمت مسکن در سایت 
ها و اپلیکیشن های مختلف داغ شده و بسیاری از 
سوداگران و دلالان سعی دارند با جو سازی و قیمت 
سازی این بازار را آشفته کنند این در حالی است 
که دستگاه های ذی ربط  سال های گذشته به ویژه 
در ایام نقل وانتقال مستاجران  دست به کار شده و 
اجازه درج قیمت و یا قیمت سازی در سایت های 
مختلف را نمی دادند اما اکنون شاهد آن هستیم 
که نظارتی در این بخش نمی شــود و بسیاری از 
مستأجران هم با دیدن این قیمت ها نگرانی شان 

چندین برابر شده است.
در همین رابطه یکی از مســتأجران در محدوده 
امیریه تهران به باشــگاه خبرنگاران جوان گفت: 
متاســفانه در حال حاضر شــاهد آن هستیم که 
تعیین کننــده قیمت اجــاره در محلات همین 
اپلیکیشــن ها و سایت ها شــده اند و بسیاری از 
افرادی که فرصــت ندارند به مشــاوران املاک 
مراجعه کننــد و از طریق همین اپلیکیشــن ها 
دنبال واحد مســکونی مورد مناســب خود می 

گردند با مشــکلات زیادی روبرو می شوند برخی 
از افراد حتی مجبور می شوند به مناطق پایین تر 

مراجعه کنند.
او می گوید: در بســیاری از موارد واحد مسکونی 
گــران تــر از قیمت اعلامــی مشــاوران املاک 
برای اجاره گذاشــته می شــود. همچنین یکی 
از مشــاوران امــلاک در محدوده اســتاد معین 
پایتخت گفت: بازار مسکن به ویژه بازار اجاره در 
اختیار ســوداگران و دلالانی قرار گرفته است که 
با داشــتن چندین واحد خالی و اجاره دادن آنها 
بالاتر از کف قیمت بازار باعث می شــوند که بازار 
 اجاره به ســمت گرانی و قیمت هــای نامعقول 

هدایت شود .
در خصوص کنترل بازار اجاره پیش از این سادات 
مشاور وزیر راه و شهرسازی در حوزه مسکن اعلام 
کرده بــود: مجلس در طرحی بــرای مالکانی که 
قراردادهای اجاره بیش از دو ســال امضا کنند و 
مبلغ رهن خانه را در بانک قرار بدهند ،معافیت های 
مالیاتی و افزایش نرخ ســود پیشنهاد داده است. 
مشــاور وزیر راه و شهرســازی گفت: بخشی از 
بسته تدوین شــده برای ســاماندهی بازار اجاره 
شامل گشــت هایی اســت که از طریق اتحادیه 
اصناف و مشــاوران املاک با پشتیبانی وزارت راه 

و شهرسازی اجرا شده اســت. وی افزود: در دوره 
جدید ضرورت داشــت تا از چندین وجه به بازار 
مســکن ورود کنیم که یکی از آن وجــوه به روز 
رســانی قوانین و بخشــی دیگر اقدامات اجرایی 
است. مشاور مسکن شهرســازی توضیح داد: در 
خصوص بروز رســانی قوانین طرح دو فوریتی به 
مجلس ارائه شــده که در دســتور کار این هفته 
 نمایندگان مجلــس قرار دارد کــه امیدواریم به 

تصویب برسد.
ســادات گفت: لایحه مالیات بــر معاملات مکرر 
در هیات دولت آماده و به مجلس ارائه شــده که 
نیاز اســت نمایندگان در خصوص این لایحه نیز 
همکاری لازم را با دولت داشــته باشــند. مشاور 
وزیر راه و شهرسازی چندین اقدام فوری را برای 
ساماندهی بازار مسکن شامل شناسایی خانه های 
خالی و عرضه آن بــه بازار مســکن و همچنین 
ساماندهی بنگاه های مشــاور املاک فاقد مجوز 

عنوان کرد.
همچنین فرشــید ایلاتی کارشــناس مسکن با 
اشــاره به اینکه طرح های حمایتــی دولت می 
تواند بازار اجاره مسکن را کمی تکان دهد گفت: 
رایــگان شــدن قراردادهای اجــاره و همچنین 
دریافــت کد رهگیــری بدون هزینــه باعث می 

 شود که دست دلالان و ســوداگران در بازار اجاره 
کوتاه شود.

او ادامه داد: دولت خوشبختانه پیش از شروع فصل 
اجاره به فکر ســاماندهی این بازار افتاده است. با 
توجه به آنکه مستاجران هزینه ای میلیونی بابت  
کمیسیون و کد رهگیری به مشاوران املاک نمی 
دهند باری از مشــکلات و گرانی را از دوش آنها 

برداشته می شود.
 این کارشــناس مســکن یادآور شــد: نوشــتن 
قولنامه های دستی و همچنین اعلام قیمت های 
بالاتر از نرخ مصوب و کف قیمتــی از این طریق 
برداشــته شــده و این اقدامات زمینه ساز بهبود 

وضعیت بازار خواهد شد.
همچنین مجتبی یوسفی عضو کمیسیون عمران 
مجلس به باشــگاه خبرنگاران جوان اعلام کرد: 
شرایط بازار اجاره برای مستاجران بسیار پیچیده 
و نابه سامان شده است بنابراین در این شرایط باید 
هرچه سریعتر دولت اقدامات لازم را انجام دهد تا 
در شروع فصل جابجایی مشکلات مستاجران چند 
برابر نشــود. او ادامه داد: در حال حاضر این بازار 
نیازمند نظارت و کنترل و از سوی دیگر شناسایی 
خانه های خالی و تزریق آنها به بازار است تا بخشی 

از فشار اجاره و قیمت ها کاسته شود.

اگر تا پیش از شروع پیک تابستانه تعمیرات ۱۰۰ هزار 
مگاواتی نیروگاه های حرارتی به اتمام برسد، رکوردی 
جدید در تاریخ صنعت برق کشور در خصوص انجام 
تعمیرات نیروگاهی، به ثبت خواهد رسید. درحالی 
که حدود ۸۲درصد ظرفیت اسمی تولید برق کشور 
در بخــش نیروگاه های حرارتی شــامل واحدهای 
گازی، بخاری و ســیکل ترکیبی است، در ایام پیک 
تابســتان مجموع ظرفیت عملی تولید برق کشور 
وابستگی ۹۰ درصدی و حتی در مواقعی بالاتر، به 

واحدهای حرارتی دارد.
نیروگاه های حرارتی که تأمیــن کننده اصلی برق 
کشــور در طول ســال و به ویژه ایام گرم تابستان 
هستند، هرساله با اجرای یک برنامه گسترده و دقیق 

تعمیراتی، به استقبال پیک تابستانه می روند.

در فاصله پیک تابســتان ۱۴۰۰ تــا ۱۴۰۱، انجام 
به موقع تعمیرات ۹۴ هزار مگاواتــی نیروگاه های 
حرارتی موجب شــد تا واحدهای حرارتی ضریب 
آمادگی بالایی در ایام پرتقاضــای مصرف برق در 
روزهای گرم تابستان ۱۴۰۱ داشته باشند. به عبارتی، 
یکی از دلایل اصلی موفقیت وزارت نیرو در مدیریت 
بدون خاموشی تابستان سال گذشته، آمادگی بالای 
نیروگاه های حرارتی به دلیل انجام به موقع و کامل 

تعمیرات نیروگاهی بود.
تعمیرات ۹۴ هــزار مگاواتی بــرای ورود به پیک 
تابستان ۱۴۰۱، رکوردی بی سابقه در انجام تعمیرات 
نیروگاهی پیش از شــروع پیک تابســتانه قلمداد 
می شد، تا این که در مهرماه سال گذشته شاهد آغاز 
برنامه تعمیرات ۱۰۰ هــزار مگاواتی نیروگاه های 

حرارتی برای آماده سازی این واحدها به منظور تولید 
حداکثری برق در تابستان ۱۴۰۲ بودیم.

در یک هدف گذاری با برنامه و البته سخت گیرانه از 
سوی وزارت نیرو، اتمام تعمیرات ۱۰۰ هزار مگاواتی 
تا پایان اردیبهشت ماه در برنامه قرار گرفته و تا امروز 
که حدود یک هفته به پایان اردیبهشــت ماه باقی 
مانده، حدود ۹۵درصد از تعمیرات نیروگاهی انجام 

شده است.
تعمیــرات در نیروگاه هــای مختلــف کشــور 
پیچیدگی های فنی و مهندسی بســیاری با توجه 
به تنوع تجهیزات به کار رفتــه در نیروگاه ها دارد؛ 
این پیچیدگی های فنی نیازمند زمان مناسب برای 
از مدار خارج بودن واحدهــای تحت تعمیر خواهد 
بود؛ شــرایط ویژه تأمین برق زمستانی که با عنوان 

"زمستان بدون خاموشی" در دستور کار وزارت نفت 
و وزارت نیرو قرار گرفت، محدودیت های مضاعفی را 
به صنعت برق حرارتی کشور تحمیل کرد که موجب 
شــد کارکنان نیروگاه ها، فروردین و اردیبهشــت 
پرکاری را برای اتمام به موقع تعمیرات داشته باشند.

بررسی وضعیت نیروگاه های کشور در دو ماه ابتدایی 
سال نشان می دهد که شاهد تلاش شبانه روزی برای 
اتمام تعمیرات نیروگاهی و آماده سازی حداکثری 
واحدهای حرارتی برای تأمین پایدار برق تابستانه 
بوده ایم. اگر تا پیش از شروع پیک تابستانه، تعمیرات 
۱۰۰ هزار مگاواتی نیروگاه هــای حرارتی به اتمام 
برسد، رکوردی جدید در تاریخ صنعت برق کشور 
در خصوص انجــام تعمیرات نیروگاهــی، به ثبت 

خواهد رسید.

قیمت سازی های غیرواقعی چالشی پیش روی مستاجران

مشاوران املاک بدون مجوز تعطیل می شوند

شمارش معکوس برای رکوردشکنی تعمیرات نیروگاهی

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 بازار

دبیر انجمن تولیدکنندگان ماءالشعیر اظهار داشت: به نظر می رسد 
در ســال جاری حدود ۱۵ تا ۲۰ درصد افزایش نرخ در محصولات 
ماءالشــعیر را تجربه کنیــم. حمیدرضا علوی از کمبود شــکر در 
کارخانه های صنعت مواد غذایی و نوشــیدنی ها خبــر داد و افزود: 
تولیدکنندگان پیش بینی  می کردند که کشور  در ابتدای سال جاری 
با کمبود شــکر مواجه شــود از این رو اقدام به دپو این محصول در 
انبارهای خود کردند؛ به نظر می رسد  تا یک ماه آینده با چالش  تامین 

شکر مواجه نشوند.
وی با بیان اینکه بحران شکر از خرداد جدی تر خواهد شد، گفت: شکر 
یکی از مواد اولیه ضروری و غیر قابل جا شدن از  صنعت است هر چند 
امکان استفاده از مواد جایگزین مانند شربت ذرت و... وجود دارد اما 

در کنار مواد جایگزین باز هم باید از شکر استفاده شود.
این فعال اقتصادی با اشاره به تقارن کمبود شکر در بازار و اوج مصرف 
نوشیدنی های خنک، گفت: اگر کمبود شکر در فصل زمستان ایجاد 
می شد تولیدکنندگان می توانســتند تولید را مدیریت کنند اما هم 
اکنون در فصل گرما که مصرف افزایش پیدا می کند مدیریت سخت 
می شود. به گفته دبیر انجمن تولیدکنندگان ماءالشعیر؛ امسال سال 

مهار تورم و رشد تولید است گر بنا باشــد به دلیل کمبود مواد اولیه 
تولید را کاهش بدهیم نمی توان انتظار رشد در تولید را متصور شویم.

وی با بیان اینکه کارخانه های تولیدی ســهمیه شکر دولتی ندارند، 
گفت: در یک مقطع شکر در بورس کالا عرضه می شد که این شیوه 
عرضه داســتان های خود را داشــت؛ همچنین در یک بازه زمانی 
کوتاه مدت ســازمان جهاد کشــاورزی بنا به میزان تولید شکر به 
تولیدکنندگان تخصیص می داد اما سهمیه بندی ها  ضعیف است و 

نمی توان اعلام کرد تولیدکنندگان از  شکر دولتی منتفع می شوند.
این فعال اقتصادی ادامه داد: اگر بحران شکر در کارخانه های تولیدی 
مدیریت نشــود بدون تردید در ۳ ماه دوم ســال به سمت تعطیلی 
خواهند رفت. به نظر می رسد بازار سیاه شــکر شکل گرفته است و 
می خواهند این محصول را با نــرخ بالاتر عرضه کنند و از آنجایی که 
تولیدکنندگان  نمی توانند خط تولید را متوقف کنند مجبور به خرید 
مواد اولیه با نرخ بالاتر می شــوند که در نهایت بر  قیمت تمام شده 
محصول تاثیر می گذارد و ناخوداگاه تولید  بازارش را در سبد غذایی 

مصرف کنندگان از دست می دهد.
علوی با بیان اینکه هر شرکت تولیدی فرمول قیمت گذاری خود را 

دارد، تصریح کرد: سازمان حمایت از سال گذشته از تولیدکنندگان 
درخواســت کرد که قیمت تولید و مصــرف را بــر روی کالاهای 
تولیدی درج کند. انجمن به یــک جمع بندی کلی در قیمت گذاری 
می رسد اما قیمت را به کارخانه های تولیدی اعلام نمی کند چراکه 
تولیدکنندگان فرمول قیمت گذاری خود را دارند. اما به نظر می رسد 
 در ســال جاری حدود ۱۵ تا ۲۰ درصد افزایش نرخ در محصولات

 را تجربه کنیم.
وی در پاسخ به این پرسش که ســرانه مصرف نوشیدنی ها در بازار 
افزایش پیدا کرده است، گفت: سرانه مصرف روی همان عدد ۴۰۰ تا 

۴۵۰ میلیون لیتر نوشیدنی  تولیدی باقی مانده است.
وی درصد صادرات ماءالشــعیر را در خوش بینانه ترین حالت حدود 
۵ درصد اعلام کرد و افزود: نوســان های نــرخ ارز در بحث صادرات 
چالش های ایجاد کرده اســت همچنین تصمیمات خلق الساعه در 
گمرک در زمینه تعرفه هــا انگیزه صادرات را ســلب می کند. دبیر 
انجمن تولیدکنندگان ماءالشــعیر در پایان تاکیــد کرد: اگر قیمت 
نوشیدنی های سلامت محور مانند ماءالشــعیر  بالاتر برود به همان 

میزان مصرف نوشابه های گازدار افزایش پیدا می کند.

مدیرعامل شــرکت ساخت و توســعه زیربناهای حمل ونقل کشور 
از اتمام زیرسازی خط آهن رشت-کاســپین تا ۲ ماه آینده خبر داد 
و گفت: اتصال خلیــج فارس به دریای خزر تا تیرماه امســال برقرار 
می شــود. خیرالله خادمی اظهار کرد: اولین پروژه ای که امســال به 
بهره برداری می رسد، راه آهن رشت به کاسپین است که بخشی اصلی 

باقی مانده از کریدور ریلی شمال به جنوب محسوب می شود.
وی ادامه داد: هدف اصلی کریدور ریلی شمال به جنوب اتصال خلیج 
فارس از طریق ریل به دریای خزر است که با افتتاح راه آهن رشت- 
آستارا این هدف محقق خواهد شد. وی با بیان اینکه عملیات راه آهن 

رشت- کاسپین با پیشرفت قابل توجهی در حال اجراست، افزود: این 
خط آهن ۳7 کیلومتری از شالیزارها و مسیرهای لجنی عبور می کند 

که همین موضوع عملیات احداث را دشوار کرد.
معاون وزیر راه و شهرســازی با اشــاره به این کــه عملیات اجرایی 
راه آهن رشت- کاســپین رو به اتمام است، گفت:  عملیات زیرسازی 
این پروژه حداکثر تا ۲ ماه آینده به اتمام می رســد و بلافاصه پس از 
آن به بهره برداری خواهد رســید. خادمی ادامه داد: با بهره برداری 
از راه آهن رشــت- کاسپین، مسیر ریلی به کاســپین و دریای خزر 
خواهد رسید و امکان تردد ریلی از کشور روسیه به ایران و از طریق 

آن به جنوب و بندرعباس فراهم می شود. وی با بیان این که آزادراه 
منجیل- رودبار بخشــی از آزادراه رشــت به قزوین اســت،  اضافه 
کرد: این آزادراه به طول 8.۵ کیلومتر در حال احداث اســت که 8۵ 
درصد از این مسیر شامل پل و تونل می شــود، بنابراین این پروژه، 
یک سازه بسیار سنگین بتنی اســت و عملیات اجرایی آن از حدود 
86 درصد پیشــرفت برخوردار اســت. خادمی ابراز امیدواری کرد: 
حداکثر تا آبان مــاه ۱۴۰۲ این پروژه برای عبور مردم آماده شــود. 
 با احداث این آزادراه، از حجم بالای ترافیک آزادراه رشت به قزوین 

کاسته خواهد شد.

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی خوزستان گفت: 
با خرید بیــش از یک میلیــون و ۴۰۵ هزار تن 
گندم، رکورد خرید تضمینی گندم در ۵۰ سال 

اخیر شکسته شد. 
امید جهان نژادیان با اشــاره به آخرین وضعیت 
خرید گندم در خوزستان اظهار کرد: امروز رکورد 
۵۰ سال اخیر در بحث خرید تضمینی گندم از 
کشاورزان خوزستانی شکسته شد و میزان خرید 

به بیش از یک میلیون و ۴۰۵ هزار تن رسید.
وی افزود: امسال همچنین تاکنون بیش از ۲8 
هزار تن کلزا از کشاورزان خوزستانی در استان 
توسط مراکز خرید، به صورت تضمینی خریداری 

شده است.
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی خوزستان گفت: 

با توجه به عملکردی کــه در بحث تولید وجود 
داشته و وضعیت خرید روزانه بالای 6۵ هزار تن 
گندم، پیش بینی می کنیم میزان خرید به بیش 
از یک میلیون و ۵۰۰ تا یک میلیون و 6۰۰ هزار 

تن نیز برسد. 
جهــان نژادیــان در خصــوص پرداخت وجه 
گنــدم و کلزا بــه کشــاورزان عنوان کــرد: با 
توجه بــه پیگیری های انجام شــده امیدواریم 
 تا پایان هفتــه پرداختی خوبی به کشــاورزان 

داشته باشیم.
وی در پایان خاطرنشــان کــرد: در حال حاضر 
۱۰6 مرکز خرید گندم و ۴6 مرکز خرید کلزا در 
استان در حال انجام عملیات خرید تضمینی این 

محصولات از کشاورزان هستند.

معاون هماهنگی توزیع توانیر از تجهیز اشتراکهای 
خانگی پرمصرف به کنتور هوشمند تا پایان امسال 
خبرداد. حمیدرضا پیر پیران از برنامه تجهیز تمامی 
مشترکان خانگی بالای الگوی مصرف به کنتورهای 
هوشمند، تا پایان سال جاری خبر داد و افزود: امسال 
مشترکان تجاری بالای هزارکیلو وات ساعت مصرف 
ماهانه به همراه تمامی مشترکان صنعتی و کشاورزی 
به کنتورهای هوشمند مجهز می شوند و امیدواریم 
طی یک برنامه پنج ســاله کار نصــب کنتورهای 
هوشمند روی تمامی اشتراک های برق کشور به اتمام 
برسد. وی با اشاره به نزدیک شدن دوره اوج بار تابستان 
از مردم خواست همچون سال گذشته با مشارکت و 
همراهی با برنامه های صرفه جویی انرژی به عبور بدون 
مشکل از تابســتان پیش رو کمک کنند و از پاداش 

صرفه جویی بهره مند شوند. مهندس پیرپیران ابراز 
امیدواری کرد با مشارکت خوب مردم، امسال حداقل 
8 درصد کاهش مصرف انرژی در ۴ ماه گرم سال اتفاق 
بیافتد، این میزان در سال گذشته ۵ درصد بود و علاوه 
بر آن از رشد ۴ تا ۵ درصدی مصرف سالانه برق خانگی 

نیز جلوگیری شد.
معاون هماهنگی توزیــع توانیر کاهش مصرف برق 
مشترکان خانگی تا ۵۰ درصد الگوی تعیین شده در 
دوره گرم امسال را به ازای هرکیلو وات ساعت صرفه 
جویی با ۲ هزار تومان پاداش همراه دانســت و این 
پاداش برای صرفه جویی بیش از نصف تا سقف الگو 
۱.۵۰۰ تومان، تا ۱.۵ برابر الگو ۱.۰۰۰ تومان و تا ۲.۵ 
برابر الگو ۵۰۰ تومان است و مشترکان خانگی با بیش 

از ۲.۵ برابر الگو مشمول پاداش نمی شوند.

افزایش ۱۵ تا ۲۰ درصدی قیمت ماءالشعیر

کمبودشکرکارخانههاراتعطیلمیکند

اتصالریلیخلیجفارسبهدریایخزرتاتیر۱۴۰۲
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تقاضای مصرف برق کشــور در روز شــنبه، ۲۳ 
اردیبهشت از ۵۴ هزار مگاوات عبور کرد. مطابق 
اعلام شرکت مدیریت شــبکه برق ایران، میزان 
مصرف برق در ســاعت ۱۴ و ۴۰ دقیقه به رقم 
۵۴ هزار و 8۴۴ مگاوات رســید کــه این میزان 
مصرف در این موقع ســال یک رکورد محسوب 
می شــود. این میزان مصرف در مقایسه با مدت 
مشابه پارســال که عدد مصرف ۴۱ هزار و 7۱۲ 
مگاوات بود، رشــد بیش از ۱۳ هــزار مگاواتی 
دارد.میزان تقاضای مصرف برق نســبت به روز 
مشابه هفته گذشته حدود 6 هزار و ۵۰۰ مگاوات 
 که معــادل مصرف 6 اســتان کشــور افزایش

 یافته است.
میزان مصرف برق در بخــش صنایع پنج هزار و 
6۹۰ مــگاوات بود.برپایه این گــزارش، مصرف 
برق در شب گذشته نیز به عدد ۵۳ هزار و ۱8۳ 
مگاوات رســید، درحالی که این میزان در مدت 
مشــابه پارســال ۴۲ هزار و 8۵۵ مگاوات بود. 
بخش صنعت نیز شب گذشــته پنج هزار و 6۱۳ 
مگاوات برق مصرف کرد.در شــب و روز گذشته 
6 هزار و 77۱ مگاوات از برق تولیدی کشــور از 
محل انرژی های تجدیدپذیر تأمین شد. استفاده 
درست از وسایل سرمایشــی و تنظیم دما روی 
عدد ۲۴ درجه، بهتریــن راهکار در جلوگیری از 

افزایش بی رویه مصرف برق است.
وزارت نیرو برای تامین برق مورد نیاز برنامه های 
متعددی را در دســتور کار خود قرارداد که دو 
برنامه اصلی آن، افزایش ظرفیــت تولید برق و 
مدیریت مصرف مشترکان دســته بندی است. 

در بخش مدیریت مصرف برق بخش خانگی دو 
سیاســت کلی وجود دارد که یکی اجرای قانون 
افزایش پلکانی مصرف برای پرُمصرف ها و دیگری 
طرح سراسری پاداش صرفه جویی است. اجرای 
طرح پرداخت پاداش صرفه جویی مصرف برق در 
سال گذشته موفق بود و توانست سبب کاهش 
مصرف بخش خانگی شود؛ امســال هم وزارت 
نیرو مصمم است با اجرای طرح سراسری پاداش 
صرفه جویی در مصرف را با شرایطی فراهم آورد تا 
همه مردم از برق مطمئن و پایدار برخوردار شوند.
بر اســاس این گزارش، وزارت نیرو در راستای 
تشویق مشــترکان برای صرفه جویی در مصرف 
برق، امســال از ابتــدای خردادماه تــا انتهای 
شهریورماه طرح اختصاص پاداش به مشترکان 
را اجرایی می کند که نســبت به ســال گذشته 
وسیع تر است و همه مشترکان خانگی می توانند 

در آن مشارکت داشته باشند.
مشترکان امسال با صرفه جویی در مصرف برق، 
به ازای هر کیلووات ساعت تا ۲ هزار تومان معادل 
۲۰ برابر هزینه فــروش برق پاداش صرفه جویی 
می گیرند که این پاداش نسبت به سال گذشته 
رشد ۲۰ برابر داشته است و شامل همه مشترکان 
خواهد شــد. میزان پاداش در نظر گرفته شده 
بســته به میزان مصرف برق متفاوت اســت و 
مشــترکانی که میزان مصرف خــود را الگوی 
مصرف کاهش دهند تا ۲ هزار تومان مشــمول 
پاداش می شــوند. البته هر چــه میزان مصرف 
بیشتر باشد رقم پاداش هر کیلووات ساعت برق 

نیز کمتر می شود.

یک مقام مســئول گفت: خریداران لوازم یدکی 
می توانند بــا مراجعه به ســامانه جامع تجارت 
و یا شماره گیری کد دســتوری 7777#*۴*، 
از اصالــت، نحــوه خدمــات پس از فــروش و 
ویژگی های محصــولات اطمینان حاصل کنند. 
رضا موسی زاده، سرپرســت دفتر پیشگیری از 
قاچاق کالا و ارز با اشاره به حجم قابل توجه قاچاق 
و تقلب در قطعات یدکی خودرو گفت: این اقلام 
به منظور جلوگیری از تقلب و کاهش حجم قاچاق 
به عنوان یکی از کالاهای هدف مبارزه با قاچاق 

کالا تعیین شده است.
وی ادامه داد: در لایه های پیشــگیری و مقابله 
با قاچاق برنامه های مختلفــی به منظور ارتقای 
شــفافیت زنجیره تأمین این کالاها، در دستور 
کار ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز قرار 
گرفته است. این مقام مسئول عنوان کرد: یکی از 
برنامه های اصلی که طبق ماده ۱۳ قانون مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز در حال اجرا است؛ شناسه گذاری 
و ایجاد قابلیت اســتعلام گیری کالاها به منظور 
ایجاد قابلیت تشــخیص کالای قانونی از کالای 
غیرمجاز اجرایی شــده است. اســتعلام کالاها 
هم زمان برای بازرسان و عموم جامعه قابل انجام 
است و مزایایی را برای هر دو گروه فراهم می کند.

موسی زاده با بیان اینکه قابلیت استعلام کالاها 
ابتدا برای ۲ قلم کالای کمک فنر و باتری خودرو 
فراهم شــد، گفت: در حال حاضــر در خصوص 
قطعات یدکی خودرو، بــرای ۵۵ عدد از اقلام پر 
مصــرف لوازم یدکی قابلیت انجام اســتعلام در 
سامانه جامع تجارت فراهم شده است. در واقع 
بر اساس اولویت سنجی، شناســه گذاری برای 
اقلام پرمصرف و دارای فراوانی بیشــتر قاچاق و 
تقلب در دســتور کار قرار گرفته است. این مقام 
مسئول در خصوص عوامل مؤثر در شکل گیری 
اهمیــت رهگیــری اصالت لوازم یدکــی اظهار 
داشت: لزوم حمایت از حقوق مصرف کنندگان، 
تولیدکنندگان، فعــالان قانونــی و واحدهای 
صنفــی و جلوگیری از تضییع حقــوق دولت از 
جمله عواملی اســت که رهگیری لوازم یدکی را 

موردتوجه قرار داده است.
وی ادامه داد: از ابتدای سال ۱۴۰۱ رئیس جمهور 
در فرمان ابلاغی بر مبارزه با عرضه قطعات یدکی 
تقلبی و قاچــاق تأکید کرد؛ بــه همین منظور، 
افزایش کیفیت و ایمنی خودروهای تولید داخل، 
ممنوعیت قطعی اســتفاده از قطعات با کیفیت 
پایین در مونتاژ خودرو و استعلام اصالت قطعات 

یدکی خودرو مورد توجه قرار گرفت.
موســی زاده با اشــاره به رشــد قابل ملاحظه 
شناســه گذاری قطعات یدکی خودرو بیان کرد: 
بر اســاس اقداماتی که توســط وزارت صمت و 
تحت نظارت ســتاد مرکزی مبــارزه با قاچاق 
کالا و ارز انجام شــده اســت؛ با همراه ســازی 
شبکه های فروش، تأمین کنندگان و شرکت های 
قطعه سازی و تأمین کننده قطعات، بازدیدهای 
نوبه ای از تولیدکنندگان، تشــکیل جلســات 
متعدد در ســتاد مبــارزه با قاچــاق و تقلب در 
وزارت صمت برای راهبری طرح، ســاماندهی و 
تعیین تکلیف کالاهای قبلی موجود در ســطح 
عرضه، تشــکیل گشــت های بازرســی، رشد 
 قابل توجهی در شناسه گذاری این اقلام حاصل 

شده است.

وی تصریح کــرد: در حال حاضــر حدود 6۰۰ 
میلیون کد رهگیری شــامل انــواع لوازم یدکی 
خودرو، روغن موتور و غیره صادر شده است که 
آمار آن روزانه در حال افزایش است. موسی زاده 
با بیان اینکه تعداد استعلام انجام شده در سال 
۱۴۰۱ در حدود 8۰۰ هزار مورد بوده که کمتر 
از ۱ درصد کدهای رهگیری را شــامل می شود، 
گفت: ایــن موضــوع از دو منظر قابل بررســی 
اســت. نکته اول این است که اساســاً با اجرای 
شناســه گذاری، حتی بدون انجام استعلام نیز 
از قاچاق و تقلب این اقلام پیشــگیری می شود. 
چرا که فضای فعالیت قانونی شــفاف تر شــده 
و فعالان قانونی متوجه این مســئله هســتند 
کــه بــرای فعالیــت و امنیت اقتصــادی خود 
 می بایســت در چارچوب طرح رهگیری فعالیت 

داشته باشند.
وی در رابطــه با نکته دوم توضیــح داد: اگر چه 
اطلاع رسانی و آگاهی بخشی طرح نیز در دستور 
کار قرار داشــته لیکن هنوز فرهنگ استفاده از 
ابزار اســتعلام برای عموم جامعه تثبیت نشده 
و به نظر می رســد اتــاق اصناف و تشــکل ها و 
فعالان قانونی می بایســت اقدامات بیشتری در 
زمینه اطلاع رســانی و آگاهی بخشــی پیرامون 
فواید و مزایای این طرح را در ســطح ملی برای 
عموم جامعه در دســتور کار قرار دهند تا شاهد 
 افزایش نســبت اســتعلام و ضریب نفوذ طرح 

نیز باشیم.
موسی زاده در خصوص مزایای استعلام اصالت 
لوازم یدکی خودرو بــرای مردم بیان کرد: اطلاع 
از ویژگی های محصولات، اطمینــان از اصالت 
و گارانتی و خدمات پس از فــروش این اقلام از 
جمله مزایای استعلام اصالت لوازم یدکی خودرو 

برای مردم است.
وی در همیــن رابطه ادامه داد: بــا تحقق موارد 
مذکور، اطمینان از کیفیــت و ایمنی خودروها 
و صیانت از سلامتی سرنشــینان خودرو فراهم 
می شود. از ســوی دیگر با جلوگیری از مصرف 
کالای بی کیفیت و فاقد اســتاندارد و گارانتی، 
از هدررفت منابع جلوگیری شــده و هزینه های 
خانــواده نیز کاهش می یابد.این مقام مســئول 
عنوان کرد: با توجه به اینکه در نمونه های قاچاق 
و تقلبی از مواد آســیب زننده به محیط زیســت 
استفاده می شود از همین رو، جلوگیری از مصرف 
لوازم یدکی فاقد کیفیت، بر حفظ محیط زیست 

نیز اثرگذار است.
موســی زاده در رابطه بــا معرفــی درگاه های 
انجام اســتعلام اصالــت لوازم یدکــی خودرو 
گفت: در حال حاضــر مردم از طریق ســامانه 
جامع تجارت و یا شــماره گیری کد دســتوری 
#7777*۴* می توانند به طور رایگان نســبت 
به اســتعلام کد رهگیری محصولات مشــمول 
طرح اقدام کــرده و از مزایای این طرح بهره مند 
شوند. این مقام مسئول در پایان ابراز کرد: انتظار 
می رود عموم مردم با استعلام شناسه رهگیری 
و مطالبه گــری شناســه گذاری کالاها به عنوان 
ابزار افزایش شــفافیت زنجیــره تأمین، ضمن 
حفظ ســلامت و امنیت و کاهــش هزینه های 
خــود، زمینه های حمایــت از تولیدکنندگان و 
 فعالان قانونــی و ارتقا کیفیــت کالا و خدمات 

را فراهم کنند.

مهم ترین پاشــنه آشــیل  
طرح نهضت ملی مســکن 
نبــود منابع مالی اســت. 
هرچنــد مشــخص بــود 
که نمی تــوان روی آورده 
متقاضیان حساب کرد. سیســتم بانکی هم عملا 
منابع چندانی به این طرح اختصاص نداده اســت. 
انبوه سازان در این شــرایط اعلام کردند که حاضر 
هســتند ســرمایه و توان فنی خود را بــه اجرای 
پروژه نهضت ملی مســکن اختصاص دهند. اما به 

پیشنهادات توجه نشد. 
در همین رابطه در نخســتین جلســه هیات امنای 
صندوق ملی مسکن بر ارتباط این صندوق در تأمین 
منابع از طریق ابزارهای نوین مالی و در قالب احداث 
صندوق زمین و ســاختمان و ایجــاد صندوق چند 
کالایی برای تامین مصالح مورد نیاز پروژه های نهضت 
ملی مسکن تأکید مضاعف شد. به گزارش وزارت راه 
و شهرسازی، نخستین جلسه هیأت امنای صندوق 
ملی مسکن با حضور اعضای هیأت امنا شامل وزیر 
کشور و نمایندگانی از سازمان برنامه و بودجه وزارت 
اموراقتصادی و دارایــی، وزارت کار، تعــاون و رفاه 
اجتماعی، ســازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور و 

دیگر اعضا در ساختمان دادمان برگزار شد.
اعضای هیأت امنا شــامل وزرای راه و شهرسازی، 
کشــور و نمایندگانی از ســازمان برنامه و بودجه 
وزارت اموراقتصادی و دارایــی، وزارت کار، تعاون 
و رفاه اجتماعی، ســازمان مدیریت و برنامه ریزی 
کشــور و ســایر اعضاء که در قانون مشخص شده 
اســت، در این نشســت حضور داشــتند. در این 
نشســت، مجموعه اقدامات صورت گرفته صندوق 
ملی مسکن شــرح داده شــد و نظر به اینکه قانون 
وظایفی را بــه صندوق ملی مســکن محول کرده 
اســت و مطابق با اســاس نامه صندوق بخشی از 
هزینه ها، منابع و مصارف صندوق در ســال ۱۴۰۱ 
 تا کنــون مورد بررســی و ارزیابی اعضــای هیأت

 امنا قرار گرفت. همچنین بــر ارتباط صندوق ملی 
مســکن در تأمین منابع از طریــق ابزارهای نوین 
مالی و در قالب احداث صندوق زمین و ساختمان، 
ایجاد صندوق چنــد کالایی بــرای تامین مصالح 
 مورد نیاز پــروژه های نهضت ملی مســکن تأکید 

مضاعف شد.
در این جلسه استفاده از ظرفیت های قانونی برای 
صندوق ملی مســکن همچنین ایجاد هم افزایی، 
تقویت توان حمایتی و تخصیص بهینه منابع مسکن 
و اینکه صندوق ملی مسکن بایســتی با استقلال 
مالی و وابسته به وزارت راه و شهرسازی مورد بحث 
و گفت وگو قرار گرفت که این صنــدوق بر مبنای 
اساس نامه و ظرفیت هایی که در اثر تجمیع منابع 
برای صندوق پیش بینی شده است حرکت کند. از 
سوی دیگر با توجه به اینکه در اساس نامه صندوق 
بحث ســرمایه گذاری داخلــی و خارجی، جذب و 
هدایت منابع مالــی، تجهیز منابــع از طریق بازار 
ســرمایه، ارائه تضمین های لازم بــه خانواده های 
بی بضاعت و ارائــه تضمین های لازم برای پرداخت 
ســود تســهیلات بانکی و ورود موسســات مالی 

 برای کمک به فعالیت های صنــدوق مورد تاکید 
قرار گرفت.

در همین زمینه سرپرســت ســازمان ملی زمین و 
مسکن از آماده ســازی ۲۲ هزار هکتار زمین برای 
طرح نهضت ملی مسکن در سراسر کشور خبر داد. 
ارسلان مالکی در نشست هفتگی کارگروه نهضت 
ملی مسکن گفت: سازمان ملی زمین و مسکن 7۲7 
پروژه فعال آماده سازی در مراحل عملیاتی در کشور 
دارد که از این میان 68۰ پروژه به مساحت ۲۲ هزار 

هکتار متعلق به طرح نهضت ملی مسکن است.
وی اضافه کرد: بیشــترین تعداد پروژه آماده سازی 
کشور متعلق به استان اصفهان و بیشترین پیشرفت 
فیزیکی آماده ســازی پروژه ها با حدود 6۵ درصد 
متعلق به استان زنجان است. این جلسه همچنین 
گزارش مربوط به بازدید کارشناسان ستادی سازمان 
از پروژه های نهضت ملی مسکن در استان های کشور 
ارائه شد. گفتنی است کارگروه نهضت ملی مسکن 
در نشست هفتگی خود به بررسی مصوبات ششمین 
شورای عالی مسکن کشــور و تکالیف سازمان ملی 
زمین و مسکن در موضوعات این مصوبات پرداختند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

صندوق چند کالایی برای تامین مصالح پروژه های مسکن ایجاد می شود 

تجهیز منابع مسکن ملی از بازار سرمایه
مصرفبرقرکوردزد

صدور ۶۰۰ میلیون کد رهگیری برای قطعات یدکی

نحوهتشخیصلوازمیدکیاصلازتقلبیمشخصشد

رونق بازار مسکن با کمک بخش خصوصی
حسن محتشم، کارشناس مسکن

تامین مالی در پروژه های مسکن دولتی اهمیت 
زیادی دارد. متقاضیانی که بــرای طرح های 
مسکن دولتی ثبت نام می کنند اغلب از قشر کم 
درآمد هستند و نمی توان بر آورده آنها حساب 
باز کرد. بنابراین لازم اســت از پیش چگونگی 
تامین مالی این طرح ها مورد بررسی قرار گیرد. 
از همان ابتدا انتقاداتی نسبت به این طرح وجود 
داشت. اینکه منابع مالی مشخصی برای این طرح 
وجود ندارد و همچنین دولت نمی تواند زمین 
مورد نیاز برای ساخت واحدها را فراهم کند. پس 
از آن نیز چالش های دیگری در مسیر ساخت 
سالانه یک میلیون مســکن دولتی دیده شد. 
چالش هایی نظیر تورم، افزایش روزانه قیمت 
مصالح ساختمانی، تامین برق و کمبود آب و... ، 
ساخت مسکن های ملی را با مشکل مواجه کرد.

هدایت نقدینگی بــه بازار مســکن می تواند 
دلیل خوبی برای تولید بیشتر مسکن و تحقق 
برنامه های دولت در راستای تحویل یک میلیون 
مسکن در سال به متقاضیان باشد. اما برخلاف 
این رویه قطعاً تورم جدید وارد بازار مسکن در 
سال جاری خواهد شد. بخش خصوصی با توجه 
به توانی که در ساخت و ساز دارد می توانست با 

ورود به این بازار ساخت و ساز را رونق ببخشد. 
با این اقدام میزان عرضه مســکن افزایش پیدا 
می کرد. کمی از تقاضای انباشت شده در این 
بازار پاسخ داده می شد. اما دولت نتوانسته برای 
جذب بخش خصوصی انگیزه و مشوقی ایجاد 
کند. برای انبوه ساز بخش خصوصی ساخت و 

ساز باید صرفه داشته باشد. 
همچنین بر اساس تجربیات گذشته، هر جایی 
که دولت متصدی انجام پروژه های مختلف بوده و 
به عنوان کارفرما ظاهر شده ، راندمان قابل قبولی 
را از خود نشان نداده است. علت هم این است که 
با توجه به سیستم بروکراسی حاکم بر ادارات 
، چنین اقداماتــی روال کار را زمان بر کرده و از 
حالت عادی خارج می کند. راه حل این است که 
دولت با کارشناسی و برنامه ریزی دقیق روشی 
در نظر بگیرد تا انبوه سازان و سازندگان با سود 
متعارف در یک زمان مشخص با دولت مشارکت 
کنند تا سرعت تولید مسکن در کشور افزایش 

پیدا کند.
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یک شــرکت دانش بنیان با طراحی ســامانه اطلاع رسانی 
مسافران به کمک دانش و فناوری بومی زمینه را برای رفع نیاز 
داخلی با هزینه های پایین تر و کیفیتی هم پای نمونه وارداتی 

فراهم کرده است.
به گــزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری، علیرضا بداغی مدیرعامل یک شرکت 
دانش بنیان به معرفــی محصولات این شــرکت در حوزه 
صنایع ریلی و حمل و نقل پرداخــت و گفت: این مجموعه 
دارای دو محصول دانش بنیان است که محصول اول سامانه 
اطلاع رسانی مسافران یا PIS نخستین محصول دانش بنیان 

این شرکت به شــمار می رود.این محصول دانش بنیان به 
صورت اختصاصی در مترو جهت اطلاع رسانی مسافران، اعلام 
ایستگاه، پخش فیلم های تبلیغاتی و... مورد استفاده و بهره 
برداری قرار می گیرد؛ البته این محصول خود زیرمجموعه ای 

از زیرسیستم های نرم افزاری و سخت افزاری قرار می گیرد.
وی با بیان این که تمامی سامانه ها و زیرسیستم های مورد 
استفاده در این سامانه، با اســتفاده از دانش و فناوری بومی 
تولید شده اند، ادامه داد: این سامانه، هم اکنون در ناوگان ریلی 

کشور مورد استفاده قرار می گیرد.
این فعــال فناور، با اشــاره به مهم تریــن ویژگی محصول 

داخلی سازی شده برای تیم های بهره برداری ناوگان ریلی، 
عنوان کرد: از مزیت های استفاده از این سامانه بومی می توان 
به کاهش هزینه های تعمیرات و نگهداری، گارانتی و خدمات 
پس از فروش بلند مدت، ســازگاری بــا نیازهای تیم های 
بهره برداری در کنار توسعه پذیری و شخصی سازی بسته به 

نیاز تیم های بهره برداری اشاره کرد.
بداغی، با اشاره به قیمت پایین تر محصول داخلی نسبت به 
نمونه های وارداتی، عنوان کرد: بهره برداری از این محصول 
دانش بنیان در برخی از زیرسیستم ها هزینه ها را تا بیش از 
۶۰درصد نسبت به استفاده از نمونه وارداتی کاهش می دهد.

این فعال حوزه فناوری، از مینی کامپیوترهایی که نیازهای 
توســعه دهندگان نرم افزار و ســخت افزارهای صنعتی را 
پوشــش می دهند به عنوان محصول دوم دانش بنیان این 
مجموعه یاد کــرد و بیان نمود: این مینــی کامپیوترها بر 
اســاس قدرت های پردازشــی و رابط های سخت افزاری 
متنوع می تواند نیــاز بازار داخــل را در پروژه های مختلف 
حوزه الکترونیک رفع کرده و وابســتگی بخش گسترده ای 
از شرکت های توسعه دهنده سخت افزار، نرم افزار و شتاب 
 دهنده های حوزه کســب و کارهای دیجیتــال را به بازار

 خارج، کاهش دهد.

توسط یک شرکت دانش بنیان محقق شد؛

رفع نیاز حمل و نقل شهری با طراحی یک سامانه  بومی

فناوری و 
اطلاعات

وزارت ارتباطــات، قطع اینترنت در زمــان برگزاری 
امتحانات مدارس را تکذیب کرد

روابط عمومی وزارت ارتباطات هرگونه تصمیم پیرامون قطع اینترنت در زمان برگزاری 
امتحانات مدارس را تکذیب کرد. مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات با تکذیب قطع اینترنت در زمان برگزاری امتحانات مدارس، اعلام 
کرد: این وزارتخانه برای هیچ آزمونی چه به صورت مقطعی و چه به صورت جغرافیایی 
اقدام به قطع اینترنت نمی کند، بنابراین هرگونه اظهارنظر در این ارتباط از سوی افراد 

غیرمسوول قویا تکذیب می شود.
متاسفانه هر از چند گاهی برخی از مقامات غیرمسئول اظهاراتی را مطرح می کنند که 
خارج از چارچوب وظایف و اختیارات آن هاست.  نشر چنین اظهارات غیرمسئولانه و 
خارج از چارچوب اختیارات و مأموریت های سازمان های مختلف باعث ضربه به امنیت 

روحی و روانی مردم و کاربران محسوب می شود.
سرویس اینترنت از ضروریات زندگی روزمره مردم است و وزارت ارتباطات مأموریت 
برقراری ارتباط پایدار و باکیفیت را برعهده دارد و همواره می کوشد که از حقوق مردم 
در دسترسی به ارتباطات سریع، امن و ارزان حمایت و حفاظت کند. بنابه این گزارش، 
تکذیب قطع اینترنت در زمان برگزاری امتحانات مدارس درحالی از ســوی وزارت 
ارتباطات اعلام شد که یکی از مسوولان وزارت آموزش و پرورش از رایزنی با وزارت 

ارتباطات برای قطع اینترنت در زمان برگزاری امتحانات مدارس خبر داده بود.

اتصال ۱۲ روستای هرمزگان به شبکه ملی اطلاعات
استاندار هرمزگان با بیان اینکه اتصال روستاهای هرمزگان به شبکه ملی اطلاعات شتاب 
گرفته است، گفت: ۱۲ روستای این استان به شبکه ملی اطلاعات متصل شدند. مهدی 
دوستی با اشاره به اهمیت لزوم دسترسی روستاهای استان به شبکه ملی اطلاعات افزود: 
دولت سیزدهم از بدو آغاز به فعالیت خدمات زیادی جهت پوشش سراسری اینترنت انجام 
داده است. وی ادامه داد: در شهرســتان بندرعباس، روستاهای هماگ پایین، چاکرتو، 
گردنه پشتکوه، چهل گزی، اوین علیا، اوین سفلی، مهدی آباد و پتکنان بالا به این شبکه 
متصل شده اند. استاندار هرمزگان اضافه کرد: روستای دهخدا در شهرستان قشم، روستای 
خرالی بالا در شهرستان حاجی آباد، روستای پرکان گیشو و روستای کیشو در شهرستان 
بندرخمیر نیز دیگر روستاهایی هستند که به شبکه ملی اطلاعات متصل شدند. دوستی 
تاکید کرد: اتصال سایر روستاهای بدون دسترسی به اینترنت در هرمزگان به شبکه ملی 
اطلاعات نیز در دستورکار قرار دارد که به محض تکمیل زیرساخت ها اطلاع رسانی های 

لازم انجام خواهد شد.

بیش از ۴ میلیارد و 500 میلیون دقیقه ترافیک مکالمه انجام شد 
جدیدترین آمار ضریب نفوذ پهن باند ثابت

براساس گزارش وضعیت شاخص های آماری سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی 
تعداد اشتراک های باند پهن اینترنت ثابت نشان می دهد که ضریب نفوذ پهن باند ثابت 
به حدود ۱۳ میلیون رسیده است. بر اساس آماری که سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی درباره شاخص های آماری بخش ارتباطات و فناوری اطلاعات ارائه داده است، 
تعداد خطوط شهری و روســتایی و ضریب نفوذ تلفن ثابت رشــد ثابتی داشته است. 
همچنین تعداد خطوط دایر و تعداد خطوط منصوبه نیز نشان می دهد که آمار ضریب 

نفوذ تلفن ثابت در بازه زمانی ۱۳۹۹ تا ۱۴۰۲ حدود ۳۵ میلیون مورد است.
بر اساس آمار سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی تعداد روستاهای دارای تلفن 
خانگی از ۴۷.۲۵۱ به ۴۷.۴۰۳ افزایش یافته که این میزان ۰.۳۲ درصد رشــد را نشان 
می دهد. همچنین تعداد روســتاهای دارای ارتباط نیز رشدی ۰.۲۵ درصدی را تجربه 
کرده اند. در مجموع تعداد اشتراک های روستایی نشان می دهد که از میزان ۳,۹۷۴,۹۴۲ 
در زمســتان ۱۴۰۰ به میزان ۳,۹۵۵,۴۴۸ در زمســتان ۱۴۰۱ رســیده است. تعداد 
اشتراک های باند پهن اینترنت ثابت به تفکیک تکنولوژی نشان می دهد که بیشترین 
تکنولوژی مورد استفاده کاربران X-DSL است. پس از آن TD-LTE و بعد از آن به ترتیب 

FTTH و Wifi تکنولوژی های مورد استفاده کاربران اینترنت در ایران هستند.
سهم بازار مشترکین پهن باند ثابت به تفکیک تکنولوژی نیز نشان می دهد که ۷۷ درصد 
TD- استفاده می کنند. ۱۸ درصد کاربران از تکنولوژی X-DSL کاربران از تکنولوژی

 FTTH و دو درصد کاربران از تکنولوژی Wifi و ســه درصد کاربران از تکنولوژی LTE
استفاده می کنند. تعداد اشتراک های باند پهن اینترنت ثابت به تفکیک تجاری و خانگی 
و ضریب نفوذ پهن باند ثابت نشان می دهد اشتراک های باند پهن اینترنت ثابت خانگی 
به بیش از ۱۳ میلیون رسیده است. تعداد اشتراک های باند پهن اینترنت ثابت تجاری و 
اداری نیز کمی بیش از ۱۰ میلیون و ضریب نفوذ پهن باند ثابت حدود ۱۳ میلیون مورد 

را نشان می دهد.
تعداد اشــتراک های ارتباطات پهن باند ثابت به تفکیک سرعت هم نشان می دهد که 
 ۱۰۲۴۰ kbps بیشترین میزان سرعت مورد استفاده کاربران خانگی و تجاری ۲۰۴۸ تا
اســت. ترافیک مکالمه ورودی و خروجی درحوزه ثابت نیز نشان می دهد که بیش از ۴ 
میلیارد و ۵۰۰ میلیون دقیقه ترافیک مکالمه در بازه زمانی زمستان گذشته وجود داشته 
است. بیشترین ترافیک مکالمه مربوط به ترافیک مکالمه درون شبکه ای درون استانی 

بوده است.

تسهیل بورسیه شغلی نخبگان در سال جاری
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: از جمله مهم ترین موضوعاتی که در ســال جدید بر 
روی آن ها تأکید داریم بورسیه شــغلی نخبگان و طرح های مسئله محور استادمحور و 
دانشجومحور است. به گزارش بنیاد ملی نخبگان، ناصر باقری مقدم، قائم مقام بنیاد ملی 
نخبگان، در نشست مشترک کمیســیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس شورای 
اسلامی با وزیر علوم، تحقیقات و فناوری که در دانشــگاه تبریز برگزار شد، اظهار کرد: 
خوشبختانه کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس توجه ویژه ای به بنیاد نخبگان دارد و 
امیدواریم در سال جدید فعالیت های چشمگیری را در این حوزه شاهد باشیم. وی افزود: 
از جمله مهم ترین موضوعاتی که در سال جدید بر روی آن ها تأکید داریم بورسیه شغلی 
نخبگان، طرح های مسئله محور استادمحور و دانشــجو محور است. باقری مقدم گفت: 
همچنین ما از رؤسای دانشگاه ها درخواست می کنیم که بنیاد ملی نخبگان را بخشی از 
سیستم آموزش عالی کشور دانسته و با همکاری و همدلی اجازه ندهیم نخبگان ما از کشور 

مهاجرت کنند.

شبکه تحویل آمازون سریع تر شد
آمازون اعلام کرد شــبکه تحویل خود را در دوران پساکرونا، بهینه کرده است تا 
سرعت تحویل آن افزایش پیدا کرده و هزینه هایش کمتر شود و همزمان، انتشار 

کربن این غول تجارت الکترونیک را هم کاهش دهد.
این فروشگاه اینترنتی اعلام کرد که با تغییر سیستم مدیریت موجودی و همچنین 
قابلیت های جست وجو برای نشان دادن اقلامی که به مشتریان نزدیک تر هستند، 
زمان تحویل را کاهش داده و در نتیجه، تماس مشتری پیش از دریافت محصول، 

۱۲ درصد کمتر شده است.
در شرایطی که تقاضای مصرف کننده ضعیف شده، آمازون و خرده فروشان آنلاین 
دیگر، تلاش هایی را برای کاهش هزینه های تحویل در منزل و بازگشــت انجام 

داده اند.
 آمازون هفته گذشته به مشتریان آمریکایی پیشنهاد کرد با مراجعه برای دریافت 
خرید خود، به جای ارسال آن به نشانی خانه شان، ۱۰ دلار دریافت کنند. بر اساس 
گزارش رویترز، این شرکت پس از یک دوره رشد انفجاری، به کاهش هزینه روی 
آورده و اقدامات متعددی برای کاهش هزینه های مربوط به تحویل در سراســر 

شرکت انجام داده است.

اخبار

رییس بنیاد ملــی نخبگان، 
بر گســترش دامنه شناسایی 
فعالان زیســت بوم فناوری 
کشور و حمایت از آنها تاکید 
کرد و گفت: در فرآیند جدید 
تعریف شده توســط بنیاد ملی نخبگان هرچه اساتید و 
دانشجویان از توان علمی و پژوهشی بیشتری برای رفع 
مسائل کشور برخوردار باشند، از امتیازات و تسهیلات 

بیشتر نخبگی بهره مند خواهند شد.
اصلی ترین معیارهای تشــخیص نخبگی در طول دهه 
های گذشته بیشتر مبتنی بر توانمندی هایی از جمله 
کســب رتبه در المپیادها و آزمون های مختلف علمی 
دانشگاهی یا انتشــار مقالات در مجلات معتبر خارجی 
بوده است؛ معیارهایی بیشتر کمّی که مدتی است دست 
اندرکاران بنیاد ملی نخبگان را برآن داشــته است که 
شاخص های دیگری را به شاخص های فعلی اضافه کنند؛ 
مثلا اینکه مدارج علمی کسب شده یا مقالات منتشره 
در مجلات خارجی معتبر چه خروجی ملموســی برای 
رفع مسائل و چالش های مختلف کشور در بخش های 

مختلف داشته است.
رییس بنیاد ملــی نخبگان معاونت علمــی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری در پاسخ به سوالی 
در خصوص چگونگی تغییر فرایند شناسایی و ارزیابی 
نخبگان و همچنین شــرکت های دانــش بنیان برای 
استفاده از امتیازات مربوطه اظهار داشت: در حوزه تغییر 
فرایند شناسایی شــرکت های فناور و دانش بنیان به 
منظور اعطای مجوز دانش بنیانی، مطالعاتی ارزشمند 
توسط معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری انجام 

شده است که به زودی نتایج آنها اعلام خواهد شد.
ناصر باقری مقدم با اشاره به تاکیدات رهبر معظم انقلاب 
در گســترش کمی و کیفی حوزه دانش بنیان در کشور 
گفت: اگر کلی بخواهم بگویم در دوره جدید مدیریتی 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری سعی بر آن است که هرچه قدر بتوانیم دامنه 
متخصصان و شــرکت های دانش بنیان را در کشــور 

گسترش دهیم و در ادامه نیز پوشش حمایتی مناسب 
تری از فعالان زیست بوم نوآوری و فناوری کشور داشته 

باشیم.
وی اضافه کرد: این مطالعات و بررســی ها نهایی شده 
است و به محض جمع بندی توسط معاون علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری اعلام می شود. 
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان در پاسخ به این سوال که هم 
اکنون مرجعیت اصلی و رســمی شناسایی نخبگان در 
کشور برعهده چه نهادی است، این بنیاد را تنها مرجع 
استاندارد شناسایی نخبگان کشــور دانست و گفت: به 
طورحتم افراد مستعد متعلق به این آب و خاک هستند و 
این بنیاد وظیفه خدمات رسانی، تکریم و الگوسازی آنها 

را عهده دار است.
باقری مقدم در پاسخ به این ســوال که نحوه شناسایی 
نخبگان در فرآیند جدید تعریف شده توسط بنیاد ملی 
نخبگان به چه شکلی است با اشاره به اینکه، شناسایی 
نخبگان و مســتعدان کشــور دچار چند تغییر اساسی 
شده است، افزود: نخستین تغییر در این فرآیند شامل 

شناسایی منفعل به شناسایی فعال است.
وی در توضیح بیشــتری گفت: در ســال های گذشته 
سامانه ای برای شناسایی نخبگان وجود داشت که افراد 
اطلاعات و مشخصات خود را در آن بارگذاری می کردند 
اما در روش تکمیلی جدید بنیاد خود به صورت فعال و با 
مراجعه به نهادهای تخصصی اقدام به شناسایی نخبگان 
می کند و با این روش بانک داده های نخبگان به سرعت 

افزایش خواهد یافت.
باقری مقدم یکی دیگــر از تغییرات در فرآیند ارزیابی و 
شناسایی یک فرد نخبه را مربوط به تغییرات از معیارهای 
صرفا »علمی« به معیارهای »اثربخشــی« عنوان کرد 
و افزود: پیش از این، معیار احراز نخبگی شــامل معدل 
و تعداد مقاله بــود در صورتی که در شــرایط جدید به 

رویکردهای رفع مسائل کشور نیز توجه شده است.
وی اظهار داشت: سال های گذشــته تعریف ما از نخبه 
شــامل افرادی بود که در آزمون هــای مختلف معدل 
های بالا کســب کرده یا دارای مقالات علمی مناسبی 
بودند. بــا توجه به رهنمودهای ســال گذشــته رهبر 
معظم انقلاب، بنیاد ملی نخبــگان معیارهای دیگری 
از جمله رفع مسائل داخلی کشــور بواسطه پروژه های 

 تحقیقاتی ارزشمند را با امتیازات بالا به معیارهای فعلی
 اضافه کرد.

باقری مقدم تاکید کرد: هرچه اســاتید و دانشجویان از 
توان علمی و پژوهشی بیشتری برای رفع مسائل کشور 
برخوردار باشند، در نتیجه از امتیازات و تسهیلات بیشتر 
نخبگی از سوی بنیاد ملی نخبگان بهره مند خواهند شد. 
ضمن اینکه ســاحت های نخبگی نیز از علمی به سایر 
زمینه ها مانند فناوری، صنعتــی، مدیریتی، فرهنگی و 

هنری توسعه خواهد یافت.
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان در خصوص روش شناسایی 
نخبگان نیز توضیح داد: تاکنون هر فرد مستعد سرآمد 
یا نخبه صرفا از ســمت بنیاد در قالب طرح های بنیاد، 
پشتیبانی ها و جوایزی دریافت می کرد اما در حال حاضر 
برای تحقق حکمرانی نخبگان، کشور نیاز دارد تا نخبگان 
واقعی در یک ســاز و کار دقیق در حوزه های مختلف 
شناسایی شوند تا با مرجعیتی که از آن برخوردارند در 
جامعه پیرامونی خود اثرگــذار و در تصمیم گیری ها و 

تصمیم سازی ها نقش آفرین باشند.
باقری مقدم در پاسخ به اینکه با چه روش هایی نخبگان 
شناسایی می شوند نیز اظهار داشــت: این به دو روش 
»کمی« و »کیفی« است به طوری که در روش »کمی« 
با استفاده از ابزارهایی همچون نرم افزارهای جستجو و 
علم سنجی و هوش مصنوعی نخبه شناسایی و در روش 

»کیفی« نیز از طریق نظرات اساتید و برجستگان علمی 
کشور و نهادهای تخصصی هر بخش، به صورت شبکه ای 

این شناسایی تکمیل می شود.
وی با بیان اینکه، تغییر سوم در فرآیند شناسایی نخبگان 
مربوط به رتبه بندی نخبگان اســت، گفــت: برخی از 
مخاطبان بنیاد ملی نخبگان افرادی هستند که مستعد 
هستند و به تازگی مسیر نخبگی را آغاز کرده اند و برخی 
دیگر پله های نخبگی را با تلاش بیشتری طی کرده و در 
جایگاه های سرآمدی و نخبگی قرار گرفته اند؛ بنابراین 
هر چه از دامنه مســتعدان به ســمت قله های نخبگی 
حرکت کنیم، به طور طبیعی تعداد افراد نخبه محدودتر 

می شوند.
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان تصریح کرد: این بنیاد تلاش 
دارد مسائل موجود در کشور را با استفاده از توانمندی 
نخبگان و در قالب تیم های نخبگانی، حل و فصل کند. 
به همین منظور طبق برنامه ریزی انجام شده، ۵۰۰ تیم 
نخبگانی و دانشــگاهی که هر کدام از آنها توســط یک 
استاد خبره راهبری می شوند، حول ۵۰۰ مساله کشور 
تشکیل شده اند تا این تیم ها بتوانند داشته ها، اندوخته ها 
و ظرفیت های خود را برای حل مسائل مدنظر بکار بندند. 
باقری مقدم ادامه داد: این مســائل از همه استان های 
کشور شناسایی و احصا شده است. هر استان حداقل سه 

مساله مطرح کرده است.

رییس بنیاد ملی نخبگان خبر داد:

گسترش دامنه حمایت از نخبگان و متخصصان
News kasbokar@gmail.com

تولیدکنندگان محتوا در یوتیوب از تبلیغاتی که گوگل 
در ویدئوی آنها قرار می دهد، درآمد کسب می کنند و 
چند عامل از جمله تعداد بازدیدهای ویدئو، در میزان 
پولی که پرداخت می شود، تاثیر دارد. عوامل بسیاری از 
جمله محتوای جدید و کشور، در میزان پولی که یک 
تولیدکننده محتوا در یوتیوب برای هر ویدئویی دریافت 
می کند، نقش دارد اما تعداد بازدیدها شاید مهمترین 

عامل باشد.
هنگامی که یک ویدئو به یک میلیون بازدید دست پیدا 
می کند، یک پرداخــت روزانه بزرگ برای تولیدکننده 
محتوا خود را تضمین می کند. در بعضی از موارد، اگر 

بازدید یک ویدئو به یک میلیون دفعه برسد، تولیدکننده 
محتوا می توانند دریافتی پنج رقمی داشته باشند. سه 
تولیدکننده محتوا به بیزنس اینســایدر توضیح دادند 
یوتیوب چه میزان پول به آنها پرداخت می کند. به گفته 
آنها، یوتیوب ۳۴۰۰ تا ۳۰ هزار دلار برای یک میلیون 

بازدید پرداخت می کند.
هنگامی که شلبی چرچ، تولیدکننده محتوای فناوری 
با بیزنس اینسایدر صحبت می کرد، ۳۰ هزار دلار برای 

ویدئویی درباره سرویس اف بی ای آمازون دریافت کرده 
بود. در آن زمان، این ویدئو به ۱.۸ میلیون بازدید رسیده 
بود. میزان درآمد این تولیدکننــده محتوا به ازای هر 
هزار بازدید، نسبتا بالاست زیرا محتوای او جدید است. 
کانال های بیزنس، فاینانس شخصی و فناوری به ازای 

هر بازدید، درآمد بیشتری دارند.
شلبی چرچ توضیح داد تولیدکننده محتوا در یوتیوب 
همیشــه پول زیادی کســب نمی کند و واقعا به نوع 

ویدئویی بستگی دارد که تولید می کند. اینفلوئنسرها 
اگر بخشی از برنامه پارتنر یوتیوب باشند، می توانند ۵۵ 
درصد از درآمد تبلیغات ویدئــو را دریافت کنند. برای 
این که بتوانند در این برنامه شــرکت کنند، باید هزار 
مشترک و چهار هزار ساعت تماشا در ویدئوهای بلند 

خود داشته باشند.
بر اســاس گزارش بیزنس اینســایدر، تولیدکنندگان 
 Shorts محتوا می توانند از ویدئوهای کوتاه معروف به
در یوتیوب درآمدزایی داشته باشند. برای این منظور 
باید در مدت ۹۰ روز، به ۱۰ میلیون بازدید برســند و 

هزار مشترک داشته باشند.

وزیر ارتباطات در تازه ترین اظهارات خود درباره افزایش 
تعرفه اظهار کرده است که این موضوع در حال بررسی 
است چرا که به دلیل افزایش هزینه ها، دستمزد، افزایش 
قیمت دلار و تجهیزات، پیشنهادهایی از سوی اپراتورها 
مطرح شــده که در صــورت نیاز، اطلاع رســانی لازم 

دراین باره انجام خواهد شد.
بحث ثابــت ماندن هزینه های بســته های اینترنتی و 
حتی تعرفه های اینترنت ثابت در گذشته به عنوان یکی 
از موضوعات مهم این حوزه مطــرح بود و بعضا عنوان 
می شد که هزینه ICT باید متناسب با جیب مردم باشد، 
اما از سوی دیگر در شرایط کنونی از سوی تحلیلگران 
و فعالان در این عرصه، به این موضوع اشــاره و تاکید 
می شــود که ثابت ماندن تعرفه ها هم امکان توسعه در 

این حوزه را سلب کرده است.
بر این اســاس به دلیل منع قانونی در بودجه ۱۴۰۰، 
امکان افزایش تعرفه از سوی اپراتورها وجود نداشت، 
موضوعی که وزیــر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات و 
معاونانش بارها به آن اشــاره کردند، وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات در این باره با اشــاره به تدوین لایحه 
بودجه ســال ۱۴۰۱، از نمایندگان مجلس شــورای 
اسلامی درخواست کرد که عدم امکان اصلاح تعرفه ها 
که در لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ مطرح بود، در بودجه 

سال ۱۴۰۱ تکرار نشود.
عیسی زارع پور در این باره معتقد بود که نیازها بیش 
از گذشته شده و هزینه ها به شدت افزایش پیدا کرده 

است و طبیعتا وقتی درآمد ثابت بماند یا حتی کاهش 
پیدا کند، توســعه مشــکل پیدا می کند، درحالی که 
حوزه ارتباطات باید مسیر تخصصی خود را طی کند و 
وضعیت ارتباطات از چیزی که هر روز کیفیتش کاهش 
پیدا می کند، تغییر کند. البته وی به این موضوع تأکید 
داشت که اپراتورها، بدون هماهنگی با رگولاتوری، حق 

افزایش تعرفه را ندارند.
در این راســتا، ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی یا همان رگولاتوری یک نهاد قانونی است که 
تمامی تعرفه های اپراتورها از جمله شــرکت مخابرات 
ایران را رصد و موارد مغایر با قوانین تعیین شده را اعلام 
می کند و چنانچه بخواهد تعرفه های جدیدی با توجه به 
افزایش تورم و ضرورت توسعه شبکه برای ارایه خدمات 
بهتر به اپراتورها یــا مخابرات ابلاغ کنــد، بعد از طی 
فرایندهای قانونی اقدام می کند. در عین حال در این 
باره اعلام شده بود که ضرورت دارد اپراتورهای ارتباطی 
با رعایت شرایط اقشار مختلف جامعه و حتی الامکان 
تامین بخشی از منابع مالی موردنیاز خود از طرق دیگر و 
با هماهنگی با این سازمان، افزایش حداقلی قیمت ها را 
مبتنی بر چارچوب مصوبات مدنظر قرار دهند و آن هم 

حتما صرف توسعه شبکه شود.  
اما یکی از مواردی که در روزهای ابتدایی سال گذشته 
باعث تعجب و اعتراض کاربران اینترنتی شد، تغییر در 

بسته های ارائه شده از سوی اپراتورها و ارائه دهندگان 
خدمات اینترنتی بود. موضــوع افزایش قیمت اگرچه 
ازسوی شرکت پرمخاطبی مانند مخابرات تکذیب شد 
اما به دنبال اعتراض کاربران، ســازمان تنظیم مقررات 
و ارتباطات رادیویی اعلام کرد که پیرو افزایش تعرفه 
در بخشی از بسته های اینترنت تعدادی از اپراتورهای 
ارتباطی، افزایش قیمت اینترنت را بررسی می کند تا 
چنانچه خارج از چارچوب قانونی باشد، آن را اصلاح و 

خاطیان را جریمه کند.
این روال ادامه داشت تا اینکه وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات شهریورماه سال گذشــته در حاشیه افتتاح 
پروژه های بخش ارتباطات و فنــاوری اطلاعات گفت 
که طی پنج سال گذشته اتفاقی در تعرفه اپراتورها رخ 
نداده و تنها مسئله ای هم که در دولت سیزدهم اتفاق 
افتاد، این بود که یک سری از بسته ها حذف شد که زیر 
کف قیمت مصوب بود و اگر منابع مالی برای اپراتورها 

فراهم نشود، این صنعت نمی تواند توسعه پیدا کند.
او تصریح کرده بود ما در حال کار برروی مدلی هستیم 
که در عین حال که توسعه رخ دهد، مشکل جدی هم 
برای کاربران ایجاد نشــود. با پیگیری هایی که انجام 
داده ام، قرار شد یک بسته ۶۰ گیگی بلندمدت تعریف 
شود که اگر تا روزهای آینده اپراتورها درباره آن، تفاهم 
کنند، در اختیار مشــترکان و مصــرف کنندگان قرار 

می گیرد. پس از اظهارات وی، این سوال  بوجود آمد که 
ممکن است دوباره بسته ای مقرون به صرفه در لیست 
اینترنت اپراتورها قرار داده شــود اما با گذشت حدود 
هشت ماه خبری از بازگشت بسته های مقرون به صرفه 
نشــد البته وزیر ارتباطات دلیل این موضوع را اینگونه 
توضیح داد که باید این وعده جدی تر پیگیری می شد 
اما بعد از مدت زمان گفته شــده، برای ارائه بسته های 
۶۰ گیگابایتی با محدودیت های رخ داده رو به رو شدند.

او تأکید کرد در وزارت ارتباطات وظیفه دارند در عین 
حال که مراقب حقوق مردم باشند، مطمئن شوند که 
اپراتورها هم سرویس خوب ارائه می دهند و لازمه ارائه 

سرویس خوب هم فراهم شدن منابع لازم است.
پس از ایــن موضوع اگرچه وی پرســش های مربوط به 
افزایش تعرفه را اینگونه پاسخ داد که فعلا تصمیمی در 
این راستا گرفته نشده اما در تازه ترین اظهارات خود درباره 

افزایش تعرفه ها خبر از بررسی این موضوع داده است.
زارع پور دلیل این امر را ایــن گونه توضیح داد به دلیل 
افزایش هزینه ها، دســتمزد، افزایــش قیمت دلار و 
تجهیزات، پیشنهادهایی را اپراتورها مطرح کردند که 
در صورت نیاز اطلاع رسانی لازم دراین باره انجام خواهد 
شد. آخرین تعرفه بسته های اینترنتی مربوط به سال 
۱۳۹۶ است و در دولت سیزدهم افزایش قیمت وجود 
نداشته است؛ از طرفی سال گذشته بسته های زیر کف 
قیمت حذف شد اما اپراتورها بسته های جدیدی معرفی 

نکردند. تلاش می کنیم فشار  به مردم نیاید.

یوتیوب برای یک میلیون بازدید چقدر پول می دهد؟

تعرفه بسته های اینترنتی افزایش می یابد؟
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کار و
کارآفرینی 

»مســافر مرا مي دزدد«؛ 
اين جمله بــراي همه ما 
آشناســت زماني كه بين 
چند راننده تاكسي بر سر 
يك مســافر اختــاف به 
وجود مي آيد. بيكاري، فراغــت از تحصيل و پيدا 
نكردن شغلي متناســب با داشته ها ذهن بسياري 
را به سمت مسافركشــي مي برد. اين دلايل باعث 
شده است در هر مسير و خياباني تعداد ماشين هاي 
مسافركش از خود مســافران هم بيشــتر باشد. 
رقابتي كه براي پيدا كردن يك مســافر ميان اين 
ماشــين ها به وجود مي آيد گاهي به درگيري بين 
آنها مي انجامد. اين موضوع در شــهرهايي كه آمار 
بيكاري بسياري دارند مشهود تر است. البته برخي 
هم نه مسافركش هســتند و نه مجوز قانوني آن را 
دارند بلكه از ماشيني كه در اختيار دارند به عنوان 
وســيله اي براي درآمدزايي اســتفاده مي كنند و 
باعث مزاحمت براي مسافركشــان و تاكسيرانان 
مي شوند. اين مســافربران كه تعدادشان هم كم 
نيســت، بي توجه به كســاني كه تنها شغل شان 
مسافركشی است، گوي رقابت را از آنها ربوده اند و 

بازار درآمدي آنها را به نحوي خراب كرده اند. 
يك راننده تاكسي مي گويد: مسافركشي هم يك 
شغل است و بايد امنيت شغلي خود را داشته باشد. 
كساني كه در آژانس هاي تاكسيراني عضو هستند 
يا ماشين آنها عامت و نماد قانوني براي اين كار را 
دارد، وقت و عمر خود را صرف اين كار كرده اند اما 
متاسفانه برخي كساني كه با ماشين شخصي به اين 
كار مبادرت مي كنند هم باعث كم شــدن درآمد 
اين رانندگان شــده اند و هم به نوعي مانعي براي 
پيشرفت اين شغل و داشتن چهره اجتماعي خوب 

آن ايجاد كرده اند. 
اين راننده مي گويد: مسافركشــي هم يك شغل 
اســت با مجوزهاي قانوني خود، حضور بسياري از 
افرادي كه غيرمســتقيم و بدون هيچ گونه مدرك 
قانوني مبادرت به اين كار مي كنند و تعداد بسيار 
آنها جايگاه اين شغل را از بين برده و آرامش بازار آن 

را به هم ريخته به طوري كه هر كسي با داشتن يك 
وسيله نقليه، مسافركشي براي درآمدزايي را حق 
خود مي داند با اينكه اين فرد ممكن است كارمند يا 
در جايي مشغول به كار باشد. وي ادامه مي دهد: آيا 
وقت آن نرسيده كه مسافركشي هم به عنوان يك 
شغل تعريف شود و صاحب حقوق خاص خود باشد 

و ديگر افراد فاقد مجوز به آن اقدام نكنند؟ 
اين راننده در جواب اين ســوال »كسب وكار« كه 
آيا رنگ هاي زرد و ســبز تاكســي و ساير نمادهاي 
آن كه در حال حاضر گوياي تمايز اين ماشين ها با 
ماشين هاي شخصي است كمك بخش مساله نبوده، 
مي گويد: بسياري از رانندگان تاكسي شايد ميلي به 
اينكه ماشين شان به رنگ ديگري تغيير كند نداشته 
باشــند، به همين دليل اين رنگ ها فراگير نيست و 
بسياري از تاكســيرانان براي ماشين هايشان از اين 
رنگ استفاده نمي كنند از طرفي خيلي از مسافران 
از همين نمادها سوءاســتفاده مي كنند و كسي هم 
قادر به شناسايي آنها نيست. مساله ديگر اين است 
كه تشخيص اينكه آنها در حال مسافركشي هستند 
يا نه دشوار است و اين كار عما از نظر قانوني كاري 
ممكن نيست. مگر اينكه خود مسافران و مردم پيگير 
اين قضيه شوند و خود را موظف به مسافرت با كساني 
بدانند كه تاكسيران و مسافركش هستند نه مسافربر 

غيرقانوني. 
البته آنچه كه شــايد موجب گرايش خيلي ها به اين 
شغل شده رانندگي اســت. خيلي ها تصور مي كنند 
چون مهارت هاي رانندگي را دارند همين كافي است 
كه مسافركش باشــند در حالي كه مسافركشي هم 
قوانين و مقررات خاص خود را دارد و آن تنها منحصر 
به داشتن مهارت رانندگي نيست. احترام به مسافر 
و توجه به زمان و شــان و حقوق او، دقت در امنيت و 
آرامش مســافر، رعايت نرخ قانوني كرايه متناسب با 
مسير و مســافت ها كه قوانين مسافر كشي است، از 

چشم همين افراد سوءاستفاده گر پوشيده است. 
مسعود مهاجر، كارشناس حمل و نقل در اين مورد 
به »كسب و كار « مي گويد: متاسفانه با اينكه مسافر 
كشي به اين شــيوه در قانون راهنمايي و رانندگي 

ممنوع است هيچ گونه نظارت قانوني و رسيدگي 
به وضع آشفته مسافر كشي وجود ندارد. افرادي كه 
ماشين شــخصي دارند حتي به اندازه تاكسيرانان 
ديگر مســافر حمل مي كنند. آنها آزادانه در كنار 
تاكسي ها به انتظار مسافران مي ايستند و با وجودي 
كه هم پليس و هم نيروي انتظامــي از وجود آنها 
باخبر است هيچ كاري براي جريمه آنها نمي كند. 

اين كارشــناس مي گويد: عدم نظارت هاي قانوني 
و طولاني در اين مورد باعث شده كه كار اين افراد 
عادي شده و از نظر فرهنگي ميان همه جا بيفتند. 
اگر دولت تنها چند مورد از اين ماشين ها را جريمه 

كند شايد ما شاهد اين موضوع در كشور نباشيم. 
وي اين موضوع كه امــكان كنترل اين افراد وجود 
ندارد را به شــدت رد مي كنــد و مي گويد: كاما 
مشخص است و مي توان كسي را كه خانواده خود 
را سوار كرده از آن كه مسافر سوار مي كند تشخيص 
داد. اين ماشــين ها جلوي هر كسي ترمز مي كنند 
و در مكان هاي عمومي حضــور دارند و همه هم از 
حضور آنها باخبر هســتند، بنابراين اين موضوعي 
نيست كه بشود گفت از چشم ديگران پوشيده است 

و كنترل آن ممكن نيست. 
مســعود مهاجر مي گويــد: در همه كشــورهاي 

پيشــرفته و حتي متوســط هــم قانون بــا اين 
مسافركشــي هاي غيرقانوني برخورد می كند اما 
در كشــور ما نه تنها اقدامي صــورت نگرفته بلكه 
مشكل آفريني اجتماعي و اقتصادي آنها هم براي 
مردم و هم براي تاكســيرانان روز به روز بيشــتر 

مي شود. 
وي در ادامه توضيــح مي دهد: شــايد مهم ترين 
موضوعي كه باعث شــده خيلي ها به شــهرهاي 
بزرگ مهاجرت كند هم همين باشــد كه با وجود 
عدم قانوني براي منع مسافركشي هاي بدون مجوز، 
اين مهاجران خيالشــان راحت است كه اگر در آن 

شهر هيچ شغلي پيدا نكردند حداقل اين است كه 
مسافركشي مي كنند. 

احترام به قوانين و ضوابط شغلي براي هر جامعه اي 
تضمين كننده امنيت و درآمد و موقعيت آن شغل 
اســت. مسافركشــي به صورت غيرقانوني امنيت 
تاكسيرانان و آنها كه به صورت قانوني وارد اين شغل 
شده اند را از بين برده است. آيا زمان آن نرسيده كه 
به فكر جمع آوري انبوه مزاحمان و دردسرســازان 
اين شغل باشيم تا هر كس در قالب مسافركش به 
خود اجازه سوءاستفاده مالي، اجتماعي و فرهنگي 

از شغل ما را ندهد؟ 

»كسبوكار«ازبازارانبوهمسافركشيگزارشميدهد

آشفته بازار مسافرکشي

چهارمين جشــنواره هنر 
دســت بافته هاي ميــل و 
قاب در راستاي حمايت 
از ميراث ملــي و اقتصاد 
مقاومتي 22 تا 25 آذرماه 

در دانشگاه الزهرا برگزار شد. 
اين جشــنواره با محورهاي توجه بــه هنر بافت 
به عنوان صنايع دستي و ميراث ملي، سبك زندگي 
ايراني و اســامي، زمينه ايجاد اشتغال و كمك به 
اقتصاد خانواده، اقتصاد مقاومتي و ارزش نهادن به 

توليد ملي و نوآوري مدرن در ارائه مد برگزار شد. 
اين جشنواره با استقبال كارمندان، دانشجويان و 
ديگر بازديدكنندگان در دانشگاه الزهرا همراه شد. 
به مناسبت برگزاري اين جشنواره گفتگويي با دكتر 
فاطمه رضازاده، دبير جشنواره و عضو هيات علمي 
دانشكده روان شناسي و علوم تربيتي دانشگاه الزهرا 
داشتيم. دكتر رضا زاده با اشاره به كيفيت برتر كار 
بافندگان داخلي خواستار حمايت از آنان و ايجاد 

رشته آموزش بافت در سطح دانشگاه شد. 
 رضــازاده دربــاره چگونگــي شــكل گيري ايده 
برگــزاري ايــن جشــنواره گفــت: ســال 91 
نخستين جشــنواره هنرهاي بافتني در دانشگاه 
الزهرا برگزار شــد كه ســال هاي بعد يعني 92، 
 93 و امســال نيز اين جشــنواره به طــور مرتب

 برگزار شده است. 
وي دربــاره انگيزه برگــزاري اين نمايشــگاه به 
»كسب وكار« گفت: انگيزه من شخص مادرم بود 
كه از زماني كه يادم مي آيد، بافتني مي بافت و در 
حال حاضر كه 78 سال ســن دارد نيز همچنان به 
اين هنر مشغول اســت و آن را برطرف كننده آلام 
روحي و تسكيني براي تنهايي ها و مشكات زندگي 
مي داند. درنتيجه اين انگيزه اي براي گردهم آوردن 
دوستاني شــد كه به اين هنر اشــتغال دارند و با 
دست هاي هنرمند خود كالاهايي باكيفيت و زيبا 

توليد مي كنند. 
اين استاد دانشگاه در ادامه گفت: سال اول برگزاري 
اين جشنواره توانستيم حدود 12 نفر را با خودمان 
همراه كنيم كه خودم و مادرم در نخستين جشنواره 
به عنوان غرفــه دار فعال بوديم. ســال دوم تعداد 
غرفه ها به 60 عدد رسيد و سال سوم 120 غرفه در 

نمايشگاه فعاليت كردند. 
وي درباره كيفيت كار داخلــي گفت: وقتي لباس 
بافتني چيني را خريداري و حــدود چند وقت از 
آن اســتفاده مي كنيم، از شست وشوي اين بافت 
مي ترسيم چراكه با نخستين شست وشو ديگر قابل 
استفاده نيســت و بايد دور انداخته شود درحالي 
كه بافت هايي مربوط به20 سال پيش را مشاهده 

مي كنيم كه كار دست بانوان هنرمند ما بوده و هنوز 
قابل استفاده هستند. 

وي ادامــه داد: ســال 91 همزمان بــا برگزاري 
نخستين جشنواره و با توجه به نامگذاري آن سال 
از طرف مقــام معظم رهبري به نام ســال اقتصاد 
مقاومتي همراه با كسب وكار ايراني، به فكر افتاديم 
كه با برگزاري اين نمايشــگاه قدمي در همراهي با 
اين موضوع برداريم. با توجه به اســتقبال به عمل 
آمده از اين جشنواره، برگزاري اين نمايشگاه طي 
سال هاي بعدي در برنامه قرار گرفت كه مكان آن 
در محوطه دانشگاه پيش بيني شده بود. امسال با 
توجه به ايام سوگواري و نيز سرماي هوا، از برگزاري 
جشنواره منصرف شده بوديم ولي خوشبختانه با 
افتتاح مسجد دانشــگاه الزهرا )س( و استفاده از 
پتانســيل اين مكان براي برگزاري اين نمايشگاه، 
تصميم خود را عوض كرديم و اين نمايشــگاه در 

حال برگزاري است. 
دكتر رضــازاده درباره مشــكات برگــزاري اين 
جشنواره گفت: متاســفانه به دليل كمبود وقت و 
عدم هماهنگي هاي لازم امســال نتوانستيم اين 
جشــنواره را همراه با همايش كه در ســال 92 و 
 93 شــيوه كار ما بــود، آنگونه كه مي خواســتيم

 برگزار كنيم.
 ايشــان در ادامه به همايش ســال گذشته اشاره 
كردند و با اعام شــركت 20 مقالــه برتر در اين 
همايش گفتند آثار و پژوهش هايي در زمينه اثرات 
هنر دستباف بر ســامت رواني و درمان استرس، 
افسردگي و اضطراب از طرف گروه روان شناسي و 
نيز مقالاتي در زمينه برند سازي و صادرات از طرف 
گروه مديريت بازرگاني به دبيرخانه همايش ارسال 

شد كه در همايش سال قبل ارائه شد. 
دبير اين جشــنواره ادامه داد: با توجه به كارهاي 
پژوهشــي و مقالات ارائه شــده و نيز پتانســيل 
موجود در ايــن كار و بــا همكاري و مشــاركت 
دوســتان اين ايده مطرح شــد كه آمــوزش اين 
 هنر در دانشــگاه و به عنوان يك رشــته آموزشي 

پيگيري شود. 
وي در پاسخ به ســوال » كسب وكار« درباره اينكه 
آموزش اين رشته در دانشگاه به كجا رسيده است، 
گفت: ارائه يك رشته دانشگاهي يا هر برنامه جديد 
آموزشــي بايد با ارائه طرح به گــروه مربوط و در 
مراحل بعدي به دانشكده مربوطه و دانشگاه باشد، 
اين طرح آموزشي در دانشگاه الزهرا پيگيري شد 
و متاســفانه با اقبال چنداني همراه نبــود، با اين 
وجود خانم پاشــايي، مدرس اين رشــته آموزش 
اين هنر را در دانشــگاه فني و حرفــه اي پيگيري 
كرد و دفترچــه ابتدايي براي اين رشــته تدوين 

شــده اســت ولي به طور رســمي اين طرح هنوز 
به ســرانجام مناسب نرسيده اســت و متاسفانه با 
 بعضي بدبيني ها به جهــت ناآگاهي در اين زمينه

 مواجه هستيم. 
دكتر رضازاده با انتقاد از خودمحوري در بعضي افراد 
گفت: جاي تاســف دارد كه افرادي كه مي توانند 
به پيشــبرد اين هدف كمك كنند، با ما همكاري 
نمي كنند و تنها به دنبال منفعت شخصي هستند 
درحالي كه هدف مــا از برگزاري اين نمايشــگاه 
آشنايي غرفه    داران با شركت هاي صاحب برند براي 
تعامل بيشــتر اين دو بخش با يكديگر است. وي 
همچنين به همايشــي كه روز سه شنبه در همين 

راستا برگزار شد، اشاره كرد. 

تحول در شيوه هاي سنتي با تكنيك ها و 
روش هاي جديد

در همين راستا با راحله پاشــايي، مدرس و مربي 
اين حوزه در صداوسيما و دانشگاه الزهرا گفتگويي 
داشتيم. اين مدرس بافتني كه 51 سال سن دارد 
و از ســن 8 ســالگي به فراگيري اين هنر مشغول 
بوده، به » كسب وكار «گفت: اكثر غرفه داران اين 
مجموعه از شاگردان من هستند و كارشان در حد 

صادرات است. 
وي با اشاره به شيوه هاي سنتي بافندگي در ايران 
ادامه داد: مــا با تكنيك ها و روش های آموزشــي 
جديد سعي در به روزرساني اين رشته كرده ايم كه 
خوشبختانه تا حدود زيادي موفق بوديم. پاشايي 

با بيان اين مطلب كه بخشي از نيروي انساني فعال 
در اين حوزه زنان بدسرپرســت و بي سرپرســت 
 هســتند، حمايت بيشتر ســازمان هاي مرتبط را 

خواستار شد. 

گلايه از بيمه نشدن بافندگان
منصوره ياوري 44 ساله يكي از غرفه داران حاضر 
در اين نمايشــگاه كه از 15 ســالگي به اين هنر 
پرداخته اســت نيز در گفتگو با » كسب وكار«، با 
اشاره به اينكه صاحب آموزشــگاه است و توانسته 
براي 8نفر اشــتغال ايجاد كند، گفــت: بافندگان 
حرفه اي مــا از هنرجويان ســابق مــا و در فصل 
كار خوشــبختانه به صــورت تمام وقت مشــغول 

 هســتند. وي نيز از عدم بيمه فعالان اين رشــته 
گايه كرد. 

ياوري دليل ايــن موضوع را عدم انســجام و ارائه 
تعريف دقيــق از اين هنــر در ســازمان آموزش 
فنــي و حرفــه اي دانســت و خواهــان حمايت 
 مسئولان اين ســازمان و آموزش و پرورش از اين

 حرفه شدند. 
برگزاري اين نمايشــگاه كه از 22 تــا 25 آذرماه 
پيش بيني شــده بود، امروز به پايان مي رســد و 
به نظــر مي رســد مســئولان برگــزاري ايــن 
جشــنواره با اطاع رساني مناســب تر و تبليغات 
 بيشــتر مي تواننــد اســتقبال از اين جشــنواره

 را افزايش دهند. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

ارتقاي هنر بافت با روش های جدید



6

I N FO@biznews. ir

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2764 دو شنبه 25 اردیبهشت ماه1402

کشاورزي

پرداخــت ماليــات امري 
پذیرفته شده و قابل قبول  
اســت. هر واحــد تجاري 
موظف اســت بخشــي از 
درآمدهاي خود را به دولت 
بپردازد. ماليات در واقع بخشي از سود فعاليت هاي 
اقتصادي اســت كه نصيب دولت مي شود. درباره 
كشــتارگاه های مرغ به دليل شــرایط خاصي كه 
توليد مرغ در كشور ما دارد موضوع ماليات اندكي 
مشكل ساز شده اســت. ماليات هاي بي حساب و 
كتابي كه بــدون درنظر گرفتن شــرایط فروش و 
بازار مرغ براي آنها وضع مي شــود گاهي منجر به 
تعطيلي یا تغيير كاربري آنها مي شود. كشتارگاه ها 
در هنگام خرید مرغ باید به صورت نقدي هزینه ها 
را حساب كنند در حالي كه پس از كشتار مجبورند 
مرغ هاي خود را بــه صورت مدت دار بفروشــند. 
علاوه بر ایــن قيمت فروش مرغ نــرخ ثابتي دارد 
و گاهي پایين تــر از هزینه هاي كلي اســت. اكثر 
كشــتارگاه هاي كشــور معتقدنــد ماليات هایي 
كه براي آنها تعيين مي شــود عادلانه نيســت و 
 در شــرایط فعلي قيمت مرغ، موجــب زیان این 

مراكز مي شود. 

قيمت مرغ جوابگوي هزينه ها نيست
نجمه احمدي از مسئولان كشــتارگاه كردان در 
گفتگو با »كســب وكار« گفت: همــه از ما ماليات 
مي خواهنــد. حتي آمــوزش و پــرورش نيز در 
شــركت ما حق ماليات دارد! وي درباره نقدینگي 
كشــتارگاه ها گفت: به طور كلي كشــتارگاه ها به 
دو صورت عمــل مي كنند. برخــي از این واحدها 
مرغ ها را از مرغداري خریداري مي كنند و پس از 
بسته بندي، خودشــان محصولاتشان را به فروش 
مي رسانند. برخي واحدها نيز صرفا خدماتي هستند 
و براي مرغداري ها و دیگر دامداران كار كشــتار را 
انجام مي دهند. متاسفانه بسياري از كشتارگاه ها به 
دليل مشكلات مالي كه یكي از آنها ماليات بر ارزش 
افزوده است، یا تعطيل شدند یا از حالت توليدي به 

حالت خدماتي درآمدند و ایــن به معناي بيكاري 
تعداد زیادي از كارگران در شرایط سخت اقتصادي 
فعلي اســت. وي در ادامه گفت: متاسفانه ما علاوه 
برپرداخت ماليات هاي رسمي كه براساس ميزان 
درآمد سالانه و عملكرد ماســت، باید هزینه هاي 
دیگري را نيز به نام هاي مختلفي بپردازیم. به طور 
مثال بر اســاس قانون به ازای كشتار هر مرغ باید 
5تومان به عنوان حق نظارت دامپزشكي و سهمي 
را به محيط زیست و حتي ســهمي را به آموزش و 
پرورش نيز بپردازیم. همين هزینه ها گاهي ماليات 
بر ارزش افزوده را تا 12درصد بالا مي برد. همه اینها 
در حالي است كه ما اجازه نداریم مرغ ها را به قيمت 
تمام شــده خودمان بفروشيم. به طور مثال اگر هر 
كيلو مرغ 3500 تومان براي ما تمام شود، ما اجازه 
نداریم به این قيمت بفروشيم. بلكه باید به قيمتي 
كه تعزیرات اعلام مي كند، بفروشــيم و این یعني 

ضرردهي یك واحد توليدي. 

بازار به دليل توليد زياد اشباع شده است
محســن مهاجــرت، مدیرعامل 
كشتارگاه شيرازمرغ نيز در گفتگو 
با »كسب وكار« مهم ترین چالش 
كشتارگاه ها را مشكلات نقدینگي 
و ضرردهي عنوان كــرد و گفت: 
بخشي از این مشــكلات به بازار مرغ برمي گردد. 
وقتي در حال حاضر بازار به دليل توليد زیاد اشباع 
شده است، مسلما قيمت ها پایين مي آید. شاید در 
ظاهر به ســود مردم و طبقات متوسط باشد اما در 
كنار آن منجر به تعطيلي و ضرردهي مرغداري ها و 
كشتارگاه ها مي شود. زیرا این قيمت ها پایين تر از 
هزینه هاي كلي واحدهاست. محمدرضا اجاقي از 
مسئولان كشتارگاه ميثم كه كار كشتار دام را انجام 
مي دهند به »كسب وكار« گفت: طي چند سال اخير 
كشتار دام بسيار كاهش یافته است. وي علت این 
مســاله را افزایش هزینه هــاي دامداري ها براي 
دامداران دانست و افزود: علاوه بر این هزینه از نظر 
اقتصادي نيز براي آنها مقرون به صرفه نيست كه 

سرمایه خود را طي مدت پرورش دام ها در حالت 
خواب نگه دارند. به همين دليل كسي در این زمينه 
سرمایه گذاري نمي كند. وي در ادامه گفت: اگر از 
توليد دام در كشور حمایت شود، زنجيره طولاني از 
 نيــروي انســاني، مشــغول بــه كار خواهنــد 

شد. 

۱۲ هزار تن مرغ از مرغداران خريداري 
شده است

عليرضا ولي، مدیرعامل شــركت 
پشــتيباني امور دام با بيان اینكه 
تاكنون حدود 12هزار تن مرغ از 
توليدكنندگان خریداري شــده 

است، گفت: به دنبال این هستيم كه بخشي از مرغ 
خریداري شده را صادر كنيم. عليرضا ولي با بيان 
اینكه تاكنون حــدود 11 تا 12 هزارتــن مرغ از 
مرغداران خریداري شده است، اظهارداشت: در پي 
این اقدام، قيمت مرغ در بازار نسبتا بهبود یافته و رو 
به افزایش است اما به نظر مي رســد این اقدامات 

مقطعي راه حل مناسبي براي كنترل بازار مرغ در 
ایران نيســت. در حال حاضر توليد بسيار بالاست 
وصادرات هم در شرایط مطلوبي نيست. به همين 
دليل به نظر مي رســد باید این مشكل به صورت 
ریشه اي حل شود. زیرا فعلا در كشور ما هر فعاليتي 
كه به نوعي با مرغ مرتبط باشد دچار نوسان است.  

»كسبوكار«مشكلاتماليواحدهايكشتارمرغرابررسيميكند

مالياتهاييکهکشتارگاههارابهتعطيليميکشاند

بــاورش مشــكل اســت 
امــا دومين قطــب توليد 
انار كشــور پایانه اي براي 
صــادرات ایــن محصول 
ندارد و زميني كه سال هاي 
پيش براي ایــن منظور اختصاص داده شــده، در 
نبود ســردخانه و تجهيزات ســورت بندي و دیگر 
امكانات مورد نياز اكنون فقــط یك چهاردیواري 
متروك است. باغداران ســاوه از كمبود سردخانه 
گله دارند و درحالي كه افق پساتحریم مشتریاني را 
از خارج از مرزها براي محصول شان نوید مي دهد، 
 بــدون پایانه در حســرت صادرات یاقوت ســرخ 

باغ هاي شان مي مانند. 

حل مشــكل پايانه صادراتي در حوزه 
مسئوليت وزارت كشاورزي نيست

ابوالقاسم حسن پور، مدیركل ميوه هاي گرمسيري 
و نيمه گرمســيري وزارت جهاد كشاورزي، درباره 
ظرفيت هاي توليد انار در كشــور به »كسب وكار« 
مي گوید: ایران با توليد سالانه یك ميليون تن انار 
در سال، داراي رتبه اول توليد انار در جهان است. 
حسن پور بيان داشت: كشورهاي هند، چين، تركيه 
و آمریــكا به ترتيب رتبه هاي دوم تــا پنجم توليد 
انار در جهان را دارا هســتند. مدیركل ميوه هاي 
گرمسيري و نيمه گرمســيري وزارت جهاد بيان 
داشت: سالانه حدود یك ميليون تن انار در كشور 
توليد مي شود و برآورد ميزان توليد انار در سال 94 

بيش از یك ميليون تن است. 
وي درباره مشــكل نبود پایانه صادرات انار گفت: 
حل این مشكل به بخش هاي زیرمجموعه وزارت 
صنعت، معــدن و تجارت برمي گــردد با این حال 
وزارت جهاد كشاورزي آمادگي دارد در صورتي كه 
مسئولان تعاوني هاي باغداران ساوه طرحي براي 
راه اندازي سردخانه و تجهيزات لازم براي صادرات 
در زمين پایانه دارند، در بخش بازرگاني وزارتخانه 
آن را بررســي و در صورت تایيد براي حل مشكل 

مساعدت كند. 

رونق اقتصادي باغداران ساوه و ارزآوري 
در گرو راه اندازي پايانه صادرات

حسن شــریفي، مدیر جهاد كشــاورزي ساوه در 
این باره به »كســب وكار« گفت: قبل از تحریم ها 
ســالانه 20 هزار تن صادرات انار از این شهرستان 
به 20كشــور جهان انجام مي شــد. وي افزود: در 
دولت نهم مصوبه اي براي تاسيس پایانه صادراتي 
انار ســاوه به مبلغ 500 ميليــون تومان تصویب 
شــد كه تاكنون خبري از آن نشده است. شریفي 

با بيان اینكه امكان صــادرات بيش از 40 هزار تن 
انار از این شهرســتان وجــود دارد، گفت: این در 
حاليســت كه به دليل عدم زیرساخت هاي لازم و 
همچنين تحریم های سال گذشــته فقط 5 هزار 
تن انار از این شهرســتان صادر شــده است. مدیر 
جهاد كشاورزي ساوه با اشاره به اینكه براي ساخت 
پایانه صادراتي انار 20 هكتار زمين با پيگيري هاي 
وزارت جهاد پس از مصوبه دولت در اختيار اتحادیه 
صادركنندگان این شهرســتان قرار گرفته است، 
بيان داشت: ساخت چنين پایانه اي به اعتبار قابل 
توجهي نيازمند اســت، بنابراین در حال حاضر ما 
خواستار آن هستيم تا با تامين اعتبار، یك سردخانه 
و یك واحد سورتينگ و گریدینگ )درجه بندي( 
در این زمين تاســيس شــود. وي بيان داشت: با 
تاسيس چنين واحدي بخشي از مشكلات باغداران 
براي صادرات حل مي شود و قطعا رونق اقتصادي 
به منطقه خواهد بخشــيد، ضمن اینكه ارزآوري 
خوبي هم براي كشــور خواهد داشت. مدیر جهاد 
كشاورزي ســاوه بيان داشــت: تعاوني باغداران 
شهرستان ساوه 2 هزار عضو دارد كه اگر تسهيلات 
و حمایت نباشد، قادر به تاسيس پایانه صادراتي یا 
ساخت سردخانه براي فراهم كردن امكانات اوليه 

صادرات نخواهيم بود. 

كمبود ظرفيت سردخانه موجب فروش 
انار به دلالان مي شود

فرشاد بهشتي، مدیرعامل شركت تعاوني روستایي 
ساوه نيز در جمع خبرنگاران اعزامي به این استان، 
درباره ســردخانه نگهداري انار این منطقه، گفت: 
واحد ســردخانه اي به ظرفيت 3 هــزار تن براي 
خدمت رساني به كشاورزان ســاوه موجود است. 
وي افــزود: ظرفيت 2 هزار تني از این ســردخانه 
قابليت نگهداري انار را بالاي صفــر درجه و هزار 
تن از ظرفيــت آن قابليــت نگهــداري زیر صفر 
درجه را دارد. بهشتي با بيان اینكه این  سردخانه 
جوابگوي نگهداري انار در منطقه نيســت، گفت: 
براي پوشش دهي و نگهداري انار در سردخانه یك 

ظرفيت 10 هزار تني دیگر نيز مورد نياز است. 
مدیرعامل شــركت تعاون روستایي ســاوه بيان 
داشت: مشــكل كمبود ســردخانه باعث مي شود 
كشــاورزان محصولات را به شيوه سنتي نگهداري 
كنند یا به صورت ســردرختي با قيمــت ارزان به 
عاملان و دلالان بفروشــند. بهشتي بيان داشت: با 
توجه به تعهداتي كه نســبت به كشاورزان منطقه 
داریم، اگرچه امكان نگهداري محصولات دیگر در 
سردخانه وجود دارد، اما در این سردخانه فقط انار 
نگهداري مي شود و 3 ماه از سال انار را در سردخانه 

نگهداری مي كنيم و بقيه ســال ســردخانه تقریبا 
خاليست. وي تصریح كرد: به ازاي نگهداري هر كيلو 

انار از كشاورزان مبلغ 150 تومان اخذ مي شود. 

تكنولوژي سايز بندي و جداسازي انار در 
ايران وجود ندارد

عليرضا گوهرباري، مدیرعامــل تعاوني باغداران 

و صادركنندگان شهرســتان ســاوه نيز گفت: انار 
پس از برداشــت بایــد در 6 ســطح درجه بندي 
شــود به نحوي كه وزن 70 گرمي براي آبگيري و 
وزن 300 تــا 500 گرمي براي صــادرات انتخاب 
شــود. گوهرباري اظهار داشــت: در همين راستا 
باید در كنار ســردخانه، واحدهاي ســورتينگ و 
گریدینگ وجود داشــته باشــد تا محصــول انار 

 براساس سایز و وزن و همچنين كيفيت جداسازي 
و بسته بندي شود. 

وي بيان داشــت: درحال حاضر طبق ارزیابي هاي 
انجام شــده براي ایجــاد یك واحد ســورتينگ و 
گریدینگ انار با ظرفيت 10 هزار تن به 2 ميليارد 
تومان اعتبار نياز داریــم. گوهرباري تصریح كرد: 
انتظار مي رود بخش دولتــي از توليدكنندگان و 

صادركنندگان حمایت كرده و اعتبار مورد نياز به 
این امر را تخصيص دهد. 

وي افزود: تكنولوژي ســایز بندي و جداســازي 
انــار درحــال حاضــر در ایــران وجود نــدارد 
و آنچــه كــه هم اكنــون بــراي صــادرات 
 انــار انجــام مي شــود، براســاس روش هــاي 

سنتي است. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

انارساوهدرحسرتپايانهصادرات
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اصناف

فلزات غيرآهني يا فلزات رنگي، فلزاتي 
هســتند كه فاقد آهن يــا آلياژهاي 
آن باشــند، مانند مس، برنــج، برنز، 
آلومينيوم، منگنز، روي و سرب. تمام 
فلزات رنگين را با كمي دقت و مهارت 
و آشــنايي با اصول جوشــكاري مي توان جــوش داد و براي 
جوشكاري اين نوع فلزات بايستي خواص فلز را درنظر گرفت. 
رئيس اتحاديه ســازندگان مصنوعات و فروشــندگان فلزات 
رنگين، در گفتگو با »كســب وكار«، دربــاره اهميت توليد و 
ساخت در اصناف گفت: توليد يا به عبارتي فرآوري و ساخت، 
نام صنعت بسيار مهمي است كه شــايد بتوان آن را نخستين 
صنعت دست بشــر دانست كه شامل سلســله اقداماتي براي 
تبديل منابع به كالاهاي مورد نياز اســت. عبدا... اقبالي افزود: 
در دنياي ما خلق اشــيا به وسيله انســان و هرگونه فعاليت و 
مصرف انرژي كــه موجب تبديل عناصر و مــواد اوليه با عبور 
از يك فرايند ســاخت، به يك محصول يا كالاي ساخته شده 
شــود را توليد مي نامند. توليــد تنها كالاهــا و محصولات را 
 شــامل نمي شــود؛ بلكه فعاليت هاي خدماتي نيــز توليدي 

محسوب مي شوند. 
به گفته وي، نياز بــه توليد جهت ارضاي خواســته هاي افراد 
جامعه و ايجاد فايده و مطلوبيت در عرصه هاي مختلف صنعت و 
خدمات است و در بسياري مواقع كالاي ساخته شده يك فرايند 
توليد مواد اوليه جهت ساخت كالاهاي ديگر محسوب مي شود. 
به عنوان مثال الكترود جوشــكاري كه يك محصول توليدي 
است، جهت ساخت كالاهاي ديگر مورد استفاده قرار مي گيرد 
و اين نياز روز جامعه و افراد اســت كه باعث مي شود اشخاص 
خلاق در عرصه هاي مختلف توليدي، فعال باشند و از ابتكارات و 
روش هاي نوين استفاده كنند كه توليدكننده ناميده مي شوند. 
هر كالاي توليدي، مصرف كننده خاص خود را دارد

توليد و ساخت كالا زماني معنا پيدا مي كند كه در سطح انبوه 
باشد و محدود و بسته باقي نماند. در كشور ما هر زمان افراد پس 
از بررسي و مطالعه آنچه كه به عنوان كالا و محصول مي توانند 
توليد كنند، وارد عمل مي شــوند، از آنجا كه همه افراد خلاق 
داراي امكانات مناسب نيستند، با ارائه برنامه و چشم انداز كار 
دست نياز به ســوي دولت دراز مي كنند لذا چنانچه همكاري 
اين دو بخش مطلوب واقع شود، نتيجه كار را مي توان يك توليد 

ناب ناميد. 
رئيس اتحاديه سازندگان مصنوعات و فروشندگان فلزات رنگين 
در ادامه اظهار داشت: هر كالاي توليدي، مصرف كننده خاص 
خود را دارد؛ بنابراين مصرف كننده بــا بينش و درك صحيح 
خود از توليدات، پس از مقايســه اقلام مشابه توليد شده آنچه 
كه از كيفيت و مطلوبيت بالاتري برخوردار باشــد را انتخاب 
 مي كند كه اين خود باعث ايجاد عرصه رقابتي در ميدان توليد و 

توليد كنندگان مي شود. 

قيمت كالاها بسيار گران است
اقبالي در ادامه با اشــاره به مشكلات اين صنف عنوان كرد: در 

بخش فلزات رنگين قيمت كالاها بســيار گران است به طوري 
كه خريد يك تن قلع ۶۰ ميليون تومان هزينه دارد اما اين رقم 
تنها مصرف چند روز يك كارخانــه را تامين مي كند بنابراين 
اگر در يك ماه كارخانه اي بخواهد ۴ تن قلع مصرف كند، بايد 
۲۵۰ ميليون تومان ســرمايه در گردش براي اين كار داشته 
باشــد درحالي كه اين رقم تنها براي تامين ماده اوليه است و 
هزينه هاي ديگري هم براي تبديل شــدن مواد به محصولات 

گوناگون وجود دارد. 
اين فعال صنفي با اشاره به اينكه در بازار فلزات رنگين بيشتر 
معاملات به صــورت اعتباري اســت، تاكيد كرد: مشــتريان 
اين حــوزه تمايل چندانــي بــراي پرداخت يكجــاي پول 
 محصول خريداري شــده ندارند زيرا آنها چنين سرمايه هاي 

هنگفتي ندارند. 

ميزان خريد و فروش ها كتمان مي شود
به گفته وي، وقتــي اداره ماليات ميــزان ماليات ها را افزايش 
مي دهد، بسياري از موديان مالياتي، ميزان خريدوفروش هاي 

خود را كتمان مي كنند درحالي كــه خريدوفروش مواد اوليه 
ابزار دست توليدكنندگان است و اگر سرمايه لازم وجود نداشته 

باشد، نمي توانند به فعاليت هاي خود ادامه دهند. 

توليدكنندگان با ريزش ســود ســرمايه منتفع 
مي شوند

 رئيــس اتحاديــه ســازندگان مصنوعــات و فروشــندگان 
فلــزات رنگيــن افــزود: بســياري از توليدكننــدگان بــا 
ريزش ســود ســرمايه منتفع مي شــوند نه با اصل سرمايه، 
بنابرايــن اداره ماليــات هــم بايــد همين گونــه ماليــات 
 تعيين كند تــا توليدكننــدگان در خوداظهــاري مجبور به 

پنهان كاري نشوند. 
وي بيــان كــرد: كارخانه هــاي زيادي در سراســر كشــور 
وجــود دارند كــه از فلــزات رنگيــن در مصنوعــات خود 
اســتفاده مي كننــد بنابراين آن هايــي كه عضــو اتحاديه 
هســتند، شــامل كارگاه هــاي ريخته گــري، آبــكاري و 
كارخانه هاي ســازنده لوازم خانگي هســتند كــه تمام اين 

 اعضــا در محصولات خــود از انــواع فلزات رنگي اســتفاده 
مي كنند. 

اقبالي افزود: در بخش ريخته گري از شــمش آلومينيوم، مس 
و برنج استفاده مي شــود به ويژه شيرآلاتي كه در ساختمان ها 
مورد اســتفاده قرار مي گيــرد، از اين موارد اســت. در توليد 
قطعات الكترونيكي هم از شــمش و قلع و در ساخت كابل از 
 مس استفاده مي شود و اين فلزات به اين ترتيب كاربرد وسيعي 

پيدا مي كنند. 
وي گفت: درواقــع۹۰ درصد اعضــاي اتحاديه ســازندگان 
مصنوعات و فروشــندگان فلزات رنگين با بخش هاي مختلف 
صنعتي در ارتباط هستند. همچنين بخش هاي ديگري مانند 
صنايع دكوري و نرده هاي استيل كه در منازل يا بانك ها به كار 
مي روند و جنس آنها از لوله هاي استيل و پروفيل هاي استيل 

است نيز شامل همين موارد هستند. 

نيكل و قلع از خارج وارد مي شوند
به گفته اقبالي، بخشــي از اين محصولات اســتيل به صورت 

ساخته شده از ساير كشــورها وارد ايران شده و مورد استفاده 
قرار مي گيرند و بخشي ديگر هم به صورت ورق وارد شده و در 
كارخانه ها تبديل به محصولات گوناگوني مانند لوله، پروفيل 
 و اتصالات صنعتي اســتيل مي شــود كه مصــارف صنعتي و 

ساختماني دارد. 
رئيس اتحاديه ســازندگان مصنوعات و فروشــندگان فلزات 
رنگين تصريح كرد: درحال حاضر در داخل كشور به جز مس، 
سرب، روي و بخشي هم آلومينيوم، بقيه فلزات رنگي مورد نياز 
به ويژه نيكل و قلع از خارج وارد مي شوند زيرا در ايران معادن 
قلع و نيكل وجود ندارد و استيل هم كالايي ساخته شده از فولاد 
 و نيكل و فلزات ديگر است. البته بخشي از منابع سرب و روي 

هم وارداتي است. 
به گفته اقبالــي، با توجه بــه تحريم هايي كه در ســال هاي 
اخير درگير آن بوده ايــم و ركود حاكم بــر آن، كارخانه هاي 
ايران بــا يك ســوم ظرفيت خــود كار مي كنند، بــه همين 
 دليل افق كار روشــن نيســت تا تكليف صنعــت مصنوعات 

فلزي رنگي مشخص شود. 

رئيس سابق اتحاديه سازندگان مصنوعات و فروشندگان فلزات رنگين در گفتگو با »کسب وکار« مطرح کرد

رشد معاملات اعتباري در بازار فلزات رنگين

طی دهه ۸۰، گوشي هاي تلفن همراه  
در ايــران به ثبــت مي رســيدند  اما 
به دليل برخي از مشكلات در مخابرات 

اين طرح متوقف شد. 
ثبت شماره سريال گوشي تلفن همراه 
به اين معني اســت كه شــركت هاي وارد كننده تلفن همراه 
سريال كالاهاي وارد شــده را به مخابرات ارائه مي كنند و در 
ادامه مخابرات براي هر گوشــي تلفن همراه كد داخل كشور 
صادر مي كند كه از اين طريق گوشي تلفن همراه قابل پيگيري 
است و درصورت سرقت يا مفقود شــدن، گوشي تلفن همراه 
به طور كامل از كار مي افتد. از اين طريق حجم قاچاق گوشي 
تلفن همراه به ميزان قابل توجهي كاهش خواهد يافت. ريسك 
قاچاق براي گوشي هاي تلفن همراه بسيار كم است و با توجه 
به اينكه امروزه گوشي تلفن همراه جزئي از سبد كالاست، بايد 
از منظر ديگري به آن نگاه كنيم اما بــا توجه به لغو تحريم ها 
مي توان چشم انداز روشــني را براي اين بازار پيش بيني كرد. 
نمايندگي ها موظف به ارائه خدمات پس از فروش هســتند 
اما درباره قاچاق در بســياري از مواقــع ضمانتنامه ها مورد 
قبول نيســتند زيرا شركتي براي پاســخگويي وجود ندارد و 
گوشــي تلفن همراه از مجاري غيرقانوني وارد كشــور شده، 
به همين دليل خدمات پس از فروش براي ارائه به مشــتري 
وجود ندارد. بنابراين مي توان گفت براساس اين طرح نه تنها 
مي توان جلوي قاچاق ايــن كالا را به كشــور گرفت و آن را 
كنترل كرد بلكه تلفن هايي كه به ســرقت رفته اند نيز با اين 
روش راحت تر رديابي مي شــوند. اين طرح اين روزها منتظر 
اجرايي شدن اســت. رئيس اتحاديه تجهيزات مخابراتي در 
اين باره و در گفتگو با »كســب وكار« گفت: براي جلوگيري از 
قاچاق بي رويه گوشي تلفن همراه، عمل ثبت شناسه و سريال 
)رجيستر( گوشي هاي تلفن همراه قطعا عملياتي خواهد شد. 
غلامحسين كريمي ادامه داد: متاسفانه درصد بالايي از موبايل 
موجود در بازار قاچاق است و تصميم داريم اين رقم را به صفر 
برسانيم و تا پايان ســال اين بازار ساماندهي مي شود و شاهد 
كاهش قيمت ها به صورت مناسب و منطقي خواهيم بود. وي 
گفت: در قاچاق كالا به ويژه گوشــي تلفن همراه بحث قيمت 
مطرح نيســت و قيمت، وضع قاچاق را مشــخص نمي كند. 
كريمي افزود: برخي دســتگاه هاي موبايل با قيمت زير 3۰۰ 

هزار تومان با سيســتم اندرويد به صورت قاچاق وارد كشــور 
مي شوند. رئيس اتحاديه تجهيزات مخابراتي ادامه داد: قاچاق 
كالا به كشور و با هر قيمتي نادرست است و بايد با آن برخورد 
شــود اما قيمت كالاي قاچاق وارداتي اصــلا وضعيت قاچاق 
را مشــخص نمي كند. كريمي درباره رجيستر )ثبت سريال( 
گوشي هاي قاچاق كه هنوز به نتيجه مطلوبي نرسيده است، 
گفت: متاســفانه وزارتخانه هاي اقتصاد، ارتباطات، صنعت و 
معدن و ســتاد قاچاق كالا به اين موضوع وارد شده اند و اين 
امر باعث شــده اســت در اين زمينه هنوز به نتيجه مطلوبي 
نرســيده ايم. كريمي افزود: تصميم گيرنده نهايي در اين باره 
بايد خود اتحاديه باشــد و درصورتي كه كار به كاردان سپرده 
شود، اين اقدام حتما به نتيجه مطلوب خواهد رسيد. اين فعال 
صنفي با تاكيد بر اهميت رسيدگي به بازار قاچاق موبايل از نظر 
اتحاديه تجهيزات مخابراتي اظهار كرد: اكنون اين مســاله به 
شكل بسيار دقيق مورد توجه قرار گرفته و قرار بر آن است كه 
با مديريت اســتراتژيك به گونه اي عمل شود كه با اجراي اين 
طرح مشكلي براي افراد به وجود نيايد و حتي براي آنهايي كه 
پيش از اين اقدام به خريد موبايل هــاي قاچاق كرده اند، اين 
امكان وجود داشته باشــد كه ظرف مدتي نسبت به رجيستر 
كردن دستگاه هاي خود اقدام كنند تا شوكي به بازار وارد نشود. 

رجيسترينگ امري صددرصد قطعي است
رئيس اتحاديه تجهيزات مخابراتي با اشــاره به اينكه اجراي 
رجيســترينگ امري صددرصد قطعي اســت، افــزود: تمام 
زيرســاخت ها براي اجراي اين طرح مهيا شده است. به گفته 
كريمي در اين ميان بايــد به اين نكته نيز توجه داشــت كه 
گوشي هاي قاچاق علاوه بر زيان هاي اقتصادي، ناهنجاري ها 
و بي اعتمادي هايي در زمينه هاي مختلف ايجاد مي كنند كه 
اين موضوع به مراتب مهلك تر از اثــرات اقتصادي اين بحث 
اســت. كريمي در صحبت هاي خود اظهار كرد: با اجراي اين 
طرح علاوه بر اينكه قيمت تلفن همراه در كشور كاهش پيدا 
مي كند، از نظر خدمات نيز شــرايط بهتري براي مردم فراهم 
مي شود. درنهايت نيز اميدواريم شرايط به گونه اي پيش برود 
كه به سال ۱3۸۵ كه نه تنها قاچاق موبايل وجود نداشت بلكه 
خدمات و سرويسي كه ارائه مي شد هم داراي كيفيت مناسب 
بود، نزديك شويم. به گفته كريمي، آمارها نشان مي دهد ۸۵ 

درصد واردات گوشــي هاي موبايل قاچاق اســت. سالانه ۱۰ 
ميليون گوشــي تلفن همراه نياز كشور است كه يك ونيم تا ۲ 
ميليون گوشي به صورت قانوني وارد مي شود و بقيه به صورت 
قاچاق وارد می شوند. قاچاق گوشي تلفن همراه سالانه ۶۰۰ 
ميليارد تومان از عايدات دولت را از بين مي برد. دولت چند سال 
پيش طرح رجيستر يا همان ثبت سريال گوشي هاي قانوني 
و جلوگيري از فعال شدن گوشي هاي قاچاق را عملياتي كرد. 
غلامحسين كريمي، درباره چگونگي توان داخلي متخصصان 
در ايران نيز اظهار داشت: به خاطر دارم كه در دهه ۶۰ و درست 
در زماني كه جنگ بين ايران و عراق جريان داشت، تجهيزات 

مخابراتي و بيش از همه توليد ســوئيچ هاي مخابراتي با توان 
بالاي متخصصان ساخته و آماده كار بود. اين توان چنان بالا 
بود كه نه تنها نياز داخلي را برطرف مي كرد، بلكه كشورهاي 
همجوار و برخي كشــورهاي آفريقايي و آمريكاي لاتين نيز 
از آن بهره مي گرفتند اما در حال حاضر تنها ۵ يا ۶ شــركت 
هستند كه در زمينه صنايع تجهيزاتي به طور مشخص فعالند.  
رئيس اتحاديه تجهيزات مخابراتي ادامــه داد: به دليل اينكه 
در اين ســال ها حمايتي از نيروهاي متخصص و فرهيخته در 
كشــور صورت نگرفت، اين متخصصان كم كم در رشته هاي 
ديگري مشغول به كار شــدند و در برخي مواقع هم براي كار 

در رشته هاي تخصصي از كشور خارج شدند؛ درحالي كه آنها 
نيروهايي بودند كه تمام تلاش خــود را براي خودكفا كردن 
كشور به خرج داده بودند اما همان زمان مسئولان بدون توجه 
به اين تخصص با كشــورهايي همچون آلمان و شركت هايی 
چون آلكاتل و زيمنس درحال بستن قرارداد بودند. به گفته اين 
فعال صنفي، اگرچه توان تكنولوژيكي اين كشورها در مقايسه 
با وضعيت ما قابل رقابت نبود اما حداقل اينكه متخصصان ما 
در راه اندازي و اســتفاده از سوئيچ هاي مخابراتي داخلي براي 
كلان شهرهاي ايران با كيفيت نسبتا خوبي قادر به كار بودند. 
در حال حاضر هم متاسفانه سوئيچ درحال منسوخ شدن است. 

رئيس سابق اتحاديه تجهيزات مخابراتي در گفتگو با »کسب وکار«:

85 درصد  واردات گوشی موبایل قاچاق است
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

رهبري منابع انساني
»من به نيروي كار، به ويژه جوانان توصيه مي كنم كه كار را براي ياد گرفتن، نه 
پول درآوردن، بخواهند. نخست برای آموزش و پرورش خود سرمايه گذاري 
كنيد، در اين دنيا تنها دارايي مغز ماست. امروزه در سايه تغييرات پرشتاب 
و فراوان، آنچه مي دانيد اهميت ندارد زيرا دانســته ها زود كهنه مي شــوند. 
شــتاب يادگيري تازه ها مهم است. بســياري از مردم به برد نمي رسند زيرا 
از باخت مي ترسند. افراد هوشمند كســاني را به استخدام درمي آورند كه از 
خودشان هوشمندترند. شكست، برندگان را به هيجان وامي دارد و بازندگان 
را به شكست مي كشاند. فرزندان ما نمي توانند با قانون هاي پيشين به بازي 
بپردازند، خيلي خطرناك است. در دنياي كنوني كه سخت رو به دگرگوني 
دارد، پدران و مادران بايد به انديشه هاي نو و دليرانه روي خوش نشان دهند.« 
اينها سخنان رابرت كيوساكي، نويســنده و سرمايه گذار موفق و مشهور اين 
روزهاي جهان است. وي معتقد اســت براي موفقيت مالي در دنياي امروز، 
ما نيازمند انديشــه هاي نويني هســتيم كه در اين كتاب عرضه مي شوند. 
فروش بسيار بالاي كتاب هاي كيوساكي نشان از كاربردي بودن آموزه هاي 
او دارد. كتاب »باباي دارا، باباي ندار« نوشــته رابرت كيوســاكي و شارون 
 لچتر با ترجمه عبدالرضا رضايي نژاد توســط ســازمان فرهنگي فرا منتشر

 شده است. 

معرفي كتاب

خودشيفته ها اســتاد القاي احساس هســتند. آنها براي رابطه تان 
مجموعه اي از قواعد را وضع مي كنند كه شــامل حال خودشــان 
نمي شود. در ادامه ۸ نشــانه از رابطه داشتن با يك خودشيفته آمده 

است: 

۱. تغيير عقيده تان از نظر او بي احترامي است 
  »تو گفتي ســاعت ۶ به ســينما مي روي اما حالا مي گويي ساعت

 ۸ مي روي. چطور مي تواني به اين راحتي برنامه ها را عوض كني؟« 
چون شما يك چيز شگفت انگيز به نام قدرت اختيار داريد. انسان ها 
حق دارند در هــر زماني و به هر دليلي تغييــر عقيده بدهند. وقتي 
عقيده تان را درباره چيزي تغيير مي دهيد، باعث مي شويد خودشيفته 
احساس كند سلطه خودش را از دســت داده است. خودشيفته ها 
سعي مي كنند با حربه ســكوت، القاي احســاس گناه  و پديده اي 
 به نام چراغ گاز ســلطه خود را بازيابند. درباره چــراغ گاز در ادامه

 خواهيد خواند. 

۲. مصرانه چيزي را كه گفته يا كاري را كه كرده است، 
انكار مي كند و باعث مي شود با خودتان بينديشيد در حال 

ديوانه شدن هستيد 
حاضر هستيد قسم بخوريد خودشيفته به شــما گفته است امروز 
جان را از مدرسه به خانه مي رساند. در واقع، اين را ۲ بار با او هماهنگ 
كرده ايد اما حالا خودشــيفته مي گويد هرگز چنين چيزي به شما 
نگفته است. ممكن است با خودتان فكر كنيد شايد من فقط خيال 

كرده ام. كم كم برداشت خودتان از واقعيت را زير سوال مي بريد. 
حتي اگر مدرك مستدلي داريد كه خودشيفته چيزي را گفته يا كاري 
را انجام داده است، به شما مي گويد اشتباه فهميده ايد، يا گستاخانه 
دروغ مي گويد و ادعا مي كند هرگز چنين چيزي نبوده است. يكي 
از روش هاي خودشيفته براي سلطه يافتن اين است كه شما را وادار 
مي كند دائم به سلامت عقلي خود شك كنيد. براي سلطه يافتن بر 

شما چه راهي بهتر از اين است كه به شــما القا كند )يا صراحتا 
بگويد( ديوانه هستيد. اين پديده انكار يا تغيير حقيقت چراغ 
گاز ناميده مي شود و يكي از نشانه هاي يك خودشيفته است. 
اين اسم از فيلمي درســال ۱۹۴۴ به نام چراغ گاز گرفته شده 
است كه در آن يك مرد ذهن همسرش را دستكاري مي كند 
تا او فكر كند در حال ديوانه شــدن است. يكي از روش هاي او 

كم كردن نور چراغ و سپس زياد كردن آن در خانه است. وقتي 
همســرش درباره تغيير ميزان نور با آن مرد حرف مي زند، او ادعا 

مي كند نمي داند همسرش از چه حرف مي زند. 

۳. در نظر ديگران خوشرو و خوش برخورد 
است

خودشيفته ها دوست دارند خوب به نظر برسند و 
رفتاري داشته باشند كه خوب پنداشته مي شود. با 

اين حال،  پشت درهاي بسته داستان چيز ديگري 
است. احســاس مي كنيد اصلا شــخصيت واقعي فردي 
را كه بــا او زندگي مي كنيد، نمي شناســيد. در مشــاوره 
خانواده، حتي ممكن است مشاور نپذيرد او همان فردي 

است كه شما مي گوييد. به ياد داشته  باشيد، 
 خودشــيفته ها اســتاد بازي دادن 

هستند. 

۴. اگر او را ترك كنيد دوباره شــما را به سوي خودش 
مي كشد 

بيشترين ترس خودشيفته اين است كه بفهمد او را ترك كرده ايد. 
خودشيفته توجه مي خواهد، اينكه توجه مثبت باشد يا توجه منفي 
اهميتي ندارد. خودشيفته از حربه سكوت استفاده مي كند تا در رابطه 
سلطه داشته باشد. اگر سعي كنيد با خودشيفته ارتباط برقرار كنيد 
يا نشان دهيد از حربه سكوت ناراحت هستيد، توجه مورد نيازشان را 
دريافت مي كنند. اگر به حربه سكوت بي توجهي كنيد، خودشيفته 
سعي مي كند شما را دوباره به سوي خودش بكشد. گاهي به اين روش 
»مكش« مي گويند، مثل يك جاروبرقي. خودشيفته به قدري قوي 
عمل مي كند كه شما اكنون دوباره به همان روال رابطه بازگشته ايد. 
يك تجديد ديدار شاد با يك فوران خشم جايگزين مي شود كه حتي 

از قبل هم شديدتر است. 

۵. خودشيفته صرفه جو نيســت، خسيس است، مگر 
اينكه براي خودش چيزي بخرد 

خودشــيفته به شــما مي گويد امســال آنقدر پول ندارد كه هديه 
خوبي براي تولدتان بخرد. بعدا مي بينيــد يك بغل لباس جديد در 
كمدش است. وقتي با هم براي تفريح بيرون مي رويد از شما انتظار 
دارد هزينه ها را بپردازيد و اگر نپردازيد، احساس گناه را به شما القا 
مي كند و از تمام دفعاتي كه هزينه يك فعاليت را پرداخته اســت با 
شما حرف مي زند. دوباره با بي ميلي كيف پول تان را بيرون مي آوريد، 

چون نمي خواهيد با عواقب بدي كه مي دانيد در پي مقابله با 
خودشيفته وجود دارد سر و كار داشته باشيد. 

۶. هدايايي به شما مي دهد كه حيرت 
مي كنيد

خودشــيفته  براي تولدتان هديه اي به 
شما مي دهد كه هيچ ربطي 
به علايق تان ندارد. در واقع، 
هديه اي كه به شما مي دهد 
آنقدر بي ربط اســت كه با 
خودتان فكر مي كنيد 
شــايد هديه تان با 
هديه فــرد ديگري 
اشتباه شده است. 
انگار آن هديه چيزي 
اســت كه بدون فكر از 
قفسه فروشگاه برداشته 
شده است. اين هدايا را 
وقتي به شما مي دهد 
 كــه جــز خودتان 
دو نفر كســي در 

خانه نيست. اگر در حضور ديگران هديه اي به شما بدهد، شايد يك 
هديه گران قيمت باشد كه مي دانيد در وسع هيچ يك از شما دو نفر 
نيست. به ياد داشته  باشيد خودشيفته دوست دارد در مقابل ديگران 

خوب ديده شود. 

۷. تعطيلات تان معمولا خراب مي شود
انگار همسرتان وقتي با شماســت واقعا ناراحت است يا درست قبل 
از تعطيلات مهم مثل كريســمس، غيبش مي زند. حتي نمي توانيد 
به ياد بياوريد دعوا سر چه موضوعي بوده اما يك دعوای بزرگ بوده 
است. در ذهن تان بارها و بارها مرور مي كنيد چه كاري كرده ايد كه 
باعث ناراحتي خودشيفته شده ايد. حقيقت اين است كه ممكن است 
اصلا هيچ كاري نكرده باشيد. خودشيفته ها از اينكه تمركزتان روي 
آنها نباشد، نفرت دارند، شــما واقعا به خاطر مهماني هاي مربوط به 
تعطيلات در محل كارتان و سازمان هاي اجتماعي تان مشغله زيادي 
داشته ايد )كه بايد داشته باشيد.( همچنين خودشيفته با اين موضوع 
كه همسرش، مستقل از او شاد باشد، مشكل دارد. براي همين، اكنون 
در تعطيلات با خودتان فكر مي كنيد خودشــيفته كجا رفته است و 

خودتان را به خاطر آن آزار مي دهيد. 

۸. به همه مي گويد شما واقعا ديوانه هستيد
به ياد بياوريد خودشيفته به شما گفته بود همسر قبلي اش واقعا ديوانه 
بوده است و عاقبت با فردي باثبات )يعني شما(رو به رو  
هستند. حالا از طريق دوستان و اقوام پي مي بريد 
همســر ســابق تان به همه مي گويد شما 
ديوانه هســتيد و از آنجا كه همه او را 
خوشرو مي پندارند )مورد ۳ را در بالا 
ببينيد(، نگران هستيد اين آدم ها 
حرف هاي خودشيفته را درباره 
شما باور كنند. حتي ممكن 
اســت دوســتان يا اقوامي 
داشته باشــيد كــه طرف 
خودشيفته را مي گيرند. 
متوجــه مي شــويد آن 
آدم ها به هــر نحو ديگر 
واقعــا نمي خواهنــد با 
شما باشــند. دوستان 
واقعي تــان حقيقت را 

مي دانند. 
احتمال بروز اين رفتار ناشي 
از خودشيفتگي بعد از يك 
دعوا يا بعد از پايان رابطه تان 

بيشتر مي شود. 
منبع: . سايكولوژي تودي
 ترجمه: بازده

۸ نشانه واقعي كه با يك خودشيفته روبه رو  هستيد 

چرا در سازمان ها اختلاف به 
وجود مي آيد؟

در مواردی اختلافات بسياري ميان مديران 
 با هم و كاركنان با سازمان، باعث از بين رفتن

 كســب و كاري موفق مي شود و هميشه اين 
ســوال برايم مطرح بود كه چرا اين اتفاق رخ 
مي دهد؟ چرا در كشور ما، ديدن سازماني با 

قدمت چند ده ساله تا اين حد عجيب است؟
چند وقت پيش يك مدير قديمي اين سوال 

را از من پرسيد.
 او به تازگــي با يك بحــران بــزرگ از اين 
جنس در ســازمانش مواجه شــده بود. من 
بــراي وي توضيــح دادم كه اين مشــكل 
 معمولا براساس مشــكلات دروني سازمان

 رخ مي دهد نه براســاس مســائل تاثيرگذار 
بيروني. چيزهايي شبيه اينها: 

با هم حرف نمي زنيم: مشكلات و اختلافات 
كاري و حتي شــخصي، طبيعي  اند و حدي 
از تعارض هم براي رشــد و پيشرفت فردي 
و سازماني لازم اســت اما وقتي كه حرف ها 
در دل مي ماند و گفته نمي شــود، به تدريج 
زخم شان كهنه مي شــود و زخم هاي كهنه، 

هميشه خطرنا ك اند.
انتظارات مــان از يكديگر همســطح 
نيستند: بخشــي از اين مشكل، البته ريشه 
در حرف نزدن هاي ما دارد اما بسياري از اين 
انتظارات هم با معيار منطــق و علم و تجربه 
سازگار نيستند. كافي است كمي از انتظارات 
احساسي فاصله بگيريم و تلاش كنيم اندكي 
منطقي به دنيا و ســازمان محل كارمان نگاه 

كنيم. 
توزيع منافع در سازمان عادلانه نيست 
يا آدم ها درباره آن توجيه نيستند: اولي 
كه بديهي اســت اما دومي به نظرم مشــكل 
شــايعي اســت كه خيلي هم بــه آن توجه 
نمي شود. متاســفانه اغلب ما توجيه نيستيم 
كه حق هر كســي در ســازمان چقدر است، 
در درجه اول براســاس شايســتگي هاي او، 
كار و عملكردش در سازمان تعيين مي شود 
 و نه مقايســه با ديگــران و مخصوصا مالكان

 كسب و كار. 

اورژانس كسب و كار مهارت

با توســعه روز افزون تجــارت در ميــان ملت ها و 
گستردگي روابط تجاري درون مرزها، نياز به وجود 
مجموعه اي از اعتمادهاي دوطرفه براي پيشــبرد 
تجــارت بين الملل در فضاي گســترده تر - و حتي 
تجارت هاي كوچك تر در فضاهــاي درون مرزی- 
به خوبي احساس مي شود. در دهكده جهاني امروز، 
حصول اعتماد براي طرفين يك تجارت به سادگي 
امكان پذير نخواهد بود و اين در حاليست كه از طرفي 
بدون حصول اين اعتماد هم نمي تــوان به تجارت 
پرداخت زيرا فروشنده بايد به نحوي اعتماد خريدار را 
براي تحويل دادن كالا و خريدار نيز اعتماد فروشنده 

را براي پرداخت هزينه كالا جلب كند. 
حقوقدانان براي جلوگيري از تضييع حق هر كدام از 

طرفين تجارت، اقدام به تنظيم قراردادهايي مي كنند 
كه نفع هر دو طرف در آن به طور كامل رعايت شود و در 
صورت تضييع حق هر كدام از طرفين قرارداد توسط 
طرف ديگر، ضمانت اجراهايي در قرارداد ذكر مي شود 
كه در راستاي حصول اعتماد براي هر دو طرف باشد. 

گاهي تصور مي شود كه تنظيم و انعقاد قرارداد 
فقط براي زماني است كه دو طرف قرارداد 
همديگــر را نمي شناســند. در صورتي 
كه فلســفه تنظيم قرارداد، پيشگيري 

از ســوءتفاهم، مشخص شــدن محدوده 
مسئوليت ها، سند تعهد، اعتماد دوطرفه و بسياري 
از مسائل پيش بيني نشده در كسب و كارها به ويژه 

كسب و كارهاي سنتي و خرده فروشي است. 

قراردادهاي تجاري

اضافه كاري خوب است يا بد؟ 
امــروزه اضافــه كاري به عنــوان يكي از 
موضوعــات قابــل توجــه در مديريت 
منابع انســاني، فكر برخي از پژوهشگران 
دانشگاهي و ســازماني را به خود مشغول 
كرده اســت. اينكه اضافه كاري تا چه حد 
مفيد اســت و آيا روش اســتفاده از آن با 
ماهيت اين ابزار مديريتي سازگاري دارد 
يا خير، از سوالاتي است كه اين پژوهشگران به دنبال پاسخ آن هستند. آنها 
معتقدند استفاده از اضافه كاري به عنوان يكي از ابزارهاي مديريت منابع 

انساني در حداقل ۳حالت زير مجاز است: 
- روشي براي افزايش اســتفاده كارآمد از دارايي هاي ســرمايه اي مانند 

تجهيزات و تاسيسات
- واكنش سريع به حجم كار در مقابل نيازهاي موقت به منابع انساني 

- عدم امكان پيش بيني مدت انجام كار و در نتيجــه جبران آن از طريق 
اضافه كاري  

علاوه بر وضعيت هاي فوق، در ســازمان هاي ايراني يكــي ديگر از دلايل 
متداول اضافه كار كه مانوس تر است، غيبت همكاران يا كمبود نيرو است. 

نكته مهمي كه در اضافه كاري بايد مورد توجه قرار گيرد )كه معمولا قرار 
نمي گيرد ( طراحي و تدوين شاخص هاي بهره وري به اين منظور است كه 
چه ميزان كار در ساعات عادي قابل انجام اســت و چه ميزان در ساعات 
اضافه كاري. فقدان اينگونه شــاخص ها توانايي مديران را در تشــخيص 

مشكلات كارايي و نظارت بر انجام اضافه كاري كاهش مي دهد. 
آنچه مسلم است اين اســت كه بايد نياز به اضافه كاري پيش بيني شده و 
طرح هايي براي آن وجود داشته باشــد. همچنين از عدم سوءاستفاده از 
اضافه كار بايد اطمينان حاصل كرد و دست آخر اينكه اطلاعات مربوط به 
هزينه ها و توجيه اضافه كاري بايد از طريق يك سيستم اطلاعات مديريت 

همواره در دسترس باشد. 
نظرشــما درباره اضافه كاري چيســت؟ آيا به خاطر نياز مــادي و جبران 
كسورات از اضافه كار اســتفاده مي كنيد؟ آيا پرداخت پاداش تحت عنوان 

اضافه كاري را كه در برخي سازمان ها شايع است، درست مي دانيد؟

خلاقيت در گروه
زماني كه ما انســان ها در يك گــروه قرار 
مي گيريــم، ســاير انســان ها به شــكل 
شگفت آوري قدرت تاثيرگذاري بر ما را دارند. 
گروه ها مي توانند خلاقيت ما را از بين ببرند، 
ما را به كار بيشــتر جذب كنند، به ما امكان 
كمتر كردن وظايف مان را بدهند، تصميمات 
ما را منحرف كنند و ما را از ســخن گفتن 

بازدارند. 
كليدهاي درك رفتار آدمي 

 زندگي ما به عنوان شهروند، به عنوان كارمند، به عنوان دوست و...   در مطالعه 
روانشناسي گروه ها نهفته است اما رابطه كار گروهي و خلاقيت چيست؟

خلاقيت پرورش دهنده رشــد اقتصادي اســت، نوآوري هــاي هنرمندانه و 
پيشرفت هاي فناورانه عوامل اصلي حركت رو به رشد جوامع انساني هستند. 
اگرچه گروه ها اگر بد سازماندهي شوند، مي توانند آرزوهاي بزرگ را نابود سازند. 
روانشناسان مدت هاست مي دانند كه اجراي »توفان فكري« جاده اي مطمئن 
به سوي كاهش پديد آمدن ايده هاي تازه و نوآوري ها نسبت به زماني است كه 
به تنهايي كار مي كنيم. در گروه ها ما تنبلي مي كنيم، احساس نگراني داريم و 
ايده هاي شخصي مان را خيلي زود وقتي داريم به حرف ديگران گوش مي دهيم، 
فراموش مي كنيم.اين موضوع نشان مي دهد كه گروه ها در ارزيابي ايده ها نسبت 
به ايجاد آنها بهترند. بنابراين با وجود عمر طولاني توفان فكري، اين ابزار بهتر 

است براي هدف اصلي ايجاد آن به كار گرفته نشود. 
حتي وقتي ما به صورت فيزيكــي از گروه هاي مان فاصله داريم، آنها همچنان 
مي توانند با استانداردهاي نامناســبي كه به اعضاي خود تحميل مي كنند، از 
خلاقيت جلوگيري كنند. چيزي كه روانشناســان از آن بــا عنوان »نرُم هاي 
گروهي« ياد مي كنند، مي تواند خلاقيت را با بازتعريف آن تحت عنوان هماهنگي 
محض با گروه از بين ببرد. اتفاقي نيست كه برخي از بزرگ ترين پيشرفت ها در 
تاريخ علم توسط كساني ايجاد شــده اند كه خارج از فضاي تفكر معمول كار 

يادداشت مدير

خلاقيت 


